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ÚVODNÍ SLOVO STAROSTY
Vážení Bzenčané,
co se týká dění na  radnici, tentokrát se krátce zmíním o  právě 
probíhajících veřejných zakázkách na  dodavatele staveb. Tento 
rok jsou již připraveny větší záměry k  realizaci v  areálu zámku, 
v běhu je veřejná zakázka na zhotovitele adaptace zámecké lisov-
ny na infocentrum s multifunkčním sálem, stejně jako na realiza-
ci areálových rozvodů inženýrských sítí v areálu zámku i na další 
etapu sanace fasády hlavní budovy. Probíhá také veřejná zakázka 
na dodavatele rekonstrukce obálky budovy mateřské školy v Ka-
sárnách. O  některých dalších konkrétních investicích v  různých 
stupních rozpracovanosti se více dozvíte uvnitř tohoto zpravodaje.

Od minulého vydání zpravodaje proběhly valné hromady dvou 
našich největších spolků. T. J. Sokol Bzenec na té své zvolil nový 
výbor i  své představitele. Bratrům i  sestrám pod vedením nové-
ho starosty jednoty Ondřeje Miškara přeji plno radosti na cvičišti 
i  mimo něj. Petru Varjanovi mnohokrát děkuji za  jeho práci sta-
rosty jednoty, což není jednoduchá služba, i za spolupráci Sokola 
s naším městem. Přeji ti pevné zdraví, Petře. Fotbalový TJ Slovan 

Bzenec na  své valné hromadě shrnul 
mimo jiné i svůj dokončený projekt hři-
ště s umělým povrchem, na kterém jsme 
spolupracovali. Mám radost, že se tento 
dlouhodobý záměr Slovanu nyní poda-
řilo za  pomoci značné dotace zrealizo-
vat. Velcí i  malí fotbalisté tak konečně 
mají prostor pro trénování v  zimních 
měsících, za kterým nemusí cestovat.

Na konci května oslavily Bzenecké drmolice 20 let okouzlování 
nás ostatních jejich šarmem, kvalitním zpěvem i  neotřelým hu-
morem. Tento věk bych vám dokázal uvěřit. Přeji vám tedy, abyste 
za dalších dvacet let byly pořád stejné a své ve všech ohledech! 
To, že tyto řádky píšu ještě před vaším výročním vystoupením, 
vůbec nevadí, jelikož s  vaší pověstnou pohostinností a  výdrží je 
otázkou, zda si ráno budeme vůbec koncert pamatovat. Popřát 
ode mě i Milušce Jurečkové však, prosím, nezapomeňte.

Erik Ebringer

VÝPISY ZE ZASTUPITELSTVA A RADY
Z usnesení 14. zasedání Zastupitelstva města Bzence  
konaného dne 26.02.2025
Zastupitelstvo města SCHVALUJE:
•	  Doporučení pro ZŠ a MŠ Bzenec, p. o. uzavřít dodatek č. 7 

ke smlouvě o zajištění stravování ze dne 28.07.2016 se spol. 
Primirest – zařízení školního stravování, spol. s r.o., jehož 
předmětem je prodloužení smlouvy do 27.06.2026.

•	  Uzavření dohody o narovnání mezi městem Bzenec, spol. 
PARDOSA – technik, s.r.o.  a spol. WESTPRA TIR s.r.o. Účelem 
dohody je: 
-  Zánik sporné skutečnosti, zda smlouva o právu provést 

stavbu bytového domu na parc. č. 939/22 v k. ú Bzenec 
mezi spol. PARDOSA – technik a spol. WESTPRA TIR byla 
uzavřena v souladu nebo v rozporu s kupní smlouvu mezi 
městem Bzenec a spol. PARDOSA – technik.

-  Zřízení předkupního práva ve prospěch města Bzenec 
k právu stavby bytového domu.

-  Úprava závazků plynoucích z kupní smlouvy, a to realizace 
10 parkovacích stání, chodníku, přípojky vody a přípojky 
kanalizace ze strany nového realizátora spol. WESTPRA 
TIR.

- Stanovení podmínek vjezdu na staveniště.
Zastupitelstvo města UKLÁDÁ radě města:
•	  Vést jednání s vlastníkem areálu spol. RAPA o podmínkách 

a parametrech případného prodeje areálu a informace 
předložit zastupitelstvu města. 

•	  Postupovat v záměru rekonstrukce školní kuchyně v ZŠ, 
Olšovská č. p. 1428 zajištěním projektové dokumentace, tento 
podklad předložit zastupitelstvu města.

Z usnesení 63. schůze Rady města Bzence konané 
dne19.02.2025

Rada města SCHVALUJE:
•	  Cenovou nabídku na výměnu rozvodů vody a zbudování 

čistících šachet v bytovém domě Kasárna 1476 od spol. 
Radmil CZ s.r.o. za cenu 280.027,88 Kč vč. DPH.

Z usnesení 64. schůze Rady města Bzence konané dne 
05.03.2025
Rada města BERE NA VĚDOMÍ:
•	  Informaci ŘSD, s. p., že byla dokončena dokumentace pro 

společné povolení úseku dálnice D55 5510 a 5511 (Bzenec, 
Bzenec – Přívoz, Rohatec) a zahájení majetkoprávní přípravy 
úseku proběhne v letošním roce. 

Rada města SCHVALUJE:
•	  Účetní závěrku ZŠ a MŠ Bzenec, p. o. za rok 2024. 

Hospodaření ZŠ a MŠ za období 1-12/2024 skončilo 
kladným hospodářským výsledkem ve výši 236.624,08 Kč. 
Výsledek hospodaření z hlavní činnosti byl 225.758,78 Kč 
a z doplňkové činnosti 10.865,30 Kč. 

•	  Uzavření smlouvy o poskytnutí finanční podpory 
na poskytování sociálních služeb mezi městem Bzenec jako 
příjemcem a JMK jako poskytovatelem. Předmětem smlouvy 
je poskytnutí účelové neinvestiční finanční podpory ve formě 
dotace v celkové výši 2.278.500 Kč. 

•	  Cenovou nabídku na vypracování dokumentace „Numerický 
model proudění vody v toku a údolní nivě Syrovinky a návrh 
protipovodňových opatření” od VODNÍ – DÍLA TBD a.s. cenu 
544.500 Kč vč. DPH. 

•	  Výběr nejvhodnějšího dodavatele na vypracování projektové 
dokumentace pro provádění stavby na akci „Víceúčelové 
hřiště Olšovec, parc. č. 762, Bzenec” a to spol. PETSTA Projekt 
s.r.o. za cenu 119.790 Kč vč. DPH.

  Cenovou nabídku na akci „Nový SDK strop v areálu 
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Kynologického klubu Bzenec” od Kmínek a Kmínek s.r.o. 
za cenu 108.767,94 Kč vč. DPH. 

Z usnesení 65. schůze Rady města Bzence konané dne 
19.03.2025
Rada města BERE NA VĚDOMÍ:
•	  Řešení etapizace úprav prostranství a nového dopravního 

napojení ZŠ a MŠ Bzenec. 
•	  Prezentaci rozpracovanosti krajinářsko-architektonické 

studie revitalizace zámeckého parku.
•	  Obdržené cenové nabídky v rámci veřejné zakázky na dílo 

„BUS zastávky s chodníky a přechodem v lokalitě  
Bzenec-Přívoz“: 

 STRABAG a.s. s cenou 6.242.936,50 Kč vč. DPH. 
 SWIETELSKY stavební s.r.o. s cenou 6.290.468,10 Kč vč. DPH. 
 TUFÍR, spol. s r.o. s cenou 6.327.284,90 Kč vč. DPH. 
Rada města SCHVALUJE:
•	  Nejvhodnějšího dodavatele na dílo „BUS zastávky s chodníky 

a přechodem v lokalitě Bzenec-Přívoz“, a to spol. STRABAG 
a.s. za cenu 6.242.936,50 Kč vč. DPH. Uzavření smlouvy 
o dílo s tímto dodavatelem. 

•	  Cenovou nabídku na energetické hodnocení bytového domu 
č. p. 78 v rozsahu pro potřeby dotace NZÚ od Ing. Vojtěcha 
Bílka za cenu 36.300 Kč vč. DPH. 

•	  Cenovou nabídku na zateplení půdy, realizaci půdních lávek, 
odvětrání digestoří a prostupy kotelny bytového domu 
Kasárna 1478 od společnosti IZOLMONT CZ s.r.o. za cenu 
390.300 Kč vč. DPH. 

•	  Cenovou nabídku na vypracování projektové dokumentace 
posunu přechodu pro chodce a návrhu osvětlení přechodu, 
včetně posudku osvětlení na ul. J. Wolkra od společnosti 
Tom‘s Roads s.r.o. PD pro povolení záměru včetně inženýrské 
činnosti pro zajištění potřebných vyjádření a souhlasů za cenu 
44.770 Kč vč. DPH. PD pro provádění stavby včetně soupisů 
prací a položkových rozpočtů za cenu 21.780 Kč vč. DPH. 

•	  Cenovou nabídku na akci „Oprava budovy márnice – sanace 
oken a dveří“ od p. Josefa Pintery za cenu 190.769 Kč vč. 
DPH. 

•	  Zajištění asistence Službami města Bzence při pohybu žáků 
ZŠ u přechodu v ul. Olšovská před ZŠ a v ul. J. Wolkra  
u ul. Zahradní v čase 7:15-7:55 ve všední dny do odvolání.

Z usnesení 66. schůze Rady města Bzence konané dne 
02.04.2025
Rada města BERE NA VĚDOMÍ:
•	  Obdržené cenové nabídky v rámci veřejné zakázky 

na urbanistickou studii a územní studii lokality Na Bažantnici, 
Bzenec (rozsah cca 10 ha): 

 MAAUS, s.r.o. s cenou 998.250 Kč vč. DPH, 
 M2AU s.r.o. s cenou 1.261.389 Kč vč. DPH. 
Rada města SCHVALUJE:
•	  Cenovou nabídku na urbanistickou studii a územní studii 

lokality Na Bažantnici, Bzenec (rozsah cca 10 ha) od spol. 
MAAUS, s.r.o. za cenu 998.250 Kč vč. DPH. Uzavření smlouvy 
o dílo s tímto dodavatelem. 

•	  Cenovou nabídku na zpracování PD ve fázi studie stavby 
„Stavební úpravy adaptace hl. budovy zámku na provoz 
městského úřadu a služeb, Bzenec“ od Ing. arch. Regíny 

Kubrické za cenu 302.500 Kč vč. DPH. 
•	  Cenovou nabídku na pořízení digitální rozhlasové 

ústředny včetně příslušenství od spol. NOEL, s.r.o. za cenu 
222.928,83 Kč vč. DPH. 

•	  Cenovou nabídku na výměnu střešních oken na DPS 54 
od RIGIFORM s.r.o. za cenu 586.240,16 vč. DPH. 

•	  Cenovou nabídku na výměnu rozvodů vody a zbudování 
čistících šachet v bytovém domě Kasárna 1478 od spol. 
Radmil CZ s.r.o. za cenu 229.869, 92 Kč vč. DPH. 

•	  Uzavření smlouvy o poskytnutí nadačního příspěvku z Nadace 
ČEZ. Předmětem této smlouvy je poskytnutí nadačního 
příspěvku městu Bzenec k úhradě nákladů na projekt nového 
přechodu v ul. Těmická ve výši 120.000 Kč. 

Z usnesení 67. schůze Rady města Bzence konané dne 
16.04.2025
Rada města BERE NA VĚDOMÍ:
•	  Cenové nabídky v rámci veřejné zakázky na urbanistickou 

studii a územní studii lokality Pod Krefty, Bzenec (rozsah  
cca 7 ha), osloveni byli 2 dodavatelé: 

 gogolák+grasse s.r.o. za cenu 895.400 Kč vč. DPH, 
 Ing. arch. Petr Malý nabídku nepodal. 
Rada města SCHVALUJE:
•	  Cenovou nabídku na zhotovení urbanistické studie a územní 

studie lokality Pod Krefty, Bzenec včetně souvisejících 
činností (spolupráce na projednání s vlastníky pozemků, 
spolupráce na projednání s DOSS, veřejné představení 
návrhu) od spol. gogolák+grasse s.r.o. Nabídková cena činí 
895.400 Kč vč. DPH.

•	  Vícepráce stavby místní komunikace Na Vyhlídce v rozsahu 
doplnění konstrukčních vrstev po vybourání obrub od spol. 
STRABAG za cenu 280.754,04 Kč vč. DPH. 

•	  Vícepráce stavby místní komunikace na Vyhlídce v rozsahu 
doplnění kabeláže k veřejnému osvětlení od spol. STRABAG 
za cenu 297.854, 81 Kč vč. DPH.

•	  Cenovou nabídku na návrh a projekt pro provádění interiéru 
hl. budovy zámku v souvislosti se záměrem adaptace 
na radnici, ordinace a služby od spol. Atelier Sluníčko s.r.o. 
za cenu 332.750 Kč vč. DPH. 

•	  Podání žaloby na zaplacení nároků města vůči žalovanému 
spol. Pastiglia společnost pro obnovu památek, s.r.o. 
v souvislosti s prováděním díla “Sanace fasády zámku Bzenec 
– I. etapa – opakované řízení I.”. Město se domáhá nároku 
na zaplacení smluvní pokuty ve výši 238.705 Kč a nároku 
na zaplacení náhrady škody ve výši 851.376 Kč.  

•	  Vyhlášení veřejné zakázky na dodavatele stavby „Přeměna 
bývalé lisovny na zámku na turistické informační centrum 
města Bzence.“

•	  Vyhlášení veřejné zakázky na dodavatele stavby „Sanace 
fasády zámku Bzenec – II. etapa“.

•	  Vyhlášení veřejné zakázky na dodavatele stavby „Areálové 
inženýrské sítě zámku, Bzenec“.

•	  Vyhlášení veřejné zakázky na dodavatele stavby „Snížení 
energetické náročnosti MŠ III. Kasárna 500, Bzenec.“ 

Rada města SOUHLASÍ
•	  Se záměrem novostavby prodejny LIDL Bzenec na pozemku 

parcel. č. 4909/159 v k. ú. Bzenec, ve znění aktuálně 
upravené PD.
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Z usnesení 68. schůze Rady města Bzence konané dne 
30.04.2025
Rada města JMENUJE:

•	  Do funkce vedoucího ekonomického odboru pana 
Ing. Přemysla Nedůchala, MBA (Šardice 114, 696 13) 
s platností od 01.07.2025 se zkušební dobou 6 měsíců.

VELKÝ I MALÝ OBCHVAT MĚSTA
Vážení Bzenčané, 
jsou záměry, které lze stihnout za jedno volební období. Ty zásad-
nější záměry ale často délku volebních období přesahují. Považu-
jeme však za povinnost každého vedení radnice je svědomitě řešit 
či alespoň nastartovat. A  to bez ohledu na  to, kdo v  budoucnu 
přestřihne pásku. Město je věčné a bude se vyvíjet neustále dál. 
Věříme, že s touto optikou bychom k jeho rozvoji měli přistupovat.
Zásadním tématem našeho města je doprava. O dálnici i připravo-
vaných úpravách průtahové silnice jsme vás již informovali a dále 
informovat budeme. Zásadní snížení dopravy ve  městě po  do-
končení dálnice D55 však oproti stavu před dálnicí nelze před-
pokládat. Jestli má být město Bzenec dobrým místem pro život 
i v budoucnosti, bude nutné realizovat přeložku 
průtahové silnice mimo intravilán – takzvaný vel-
ký obchvat města.

VELKÝ OBCHVAT
Velkým obchvatem se rozumí přeložení silni-
ce I/54. Možná trasa je vyznačena v  Zásadách 
územního rozvoje Jihomoravského kraje, které 
můžeme chápat jako takový územní plán a  roz-
vojovou koncepci celého kraje. Trasa vede mezi 
lesem a zastavěným územím našeho města, rov-
noběžně se železniční tratí. Územní plán města 
Bzence trasu přejal v  roce 2001. Od  té doby se 
na  této myšlence nepracovalo, a  tak jsme o  ta-
kové možnosti začali jednat s Ředitelstvím silnic 
a  dálnic. S  prostupem takové silnice nepočítal 
ani připravovaný návrh dálnice D55 v  úseku 
5510. Na  vcelku těžkých jednáních se nám po-
dařilo tento prostup do projektové dokumentace 
vyjednat. Dálnice D55 tak velkému obchvatu 
nebude překážkou. K  přípravám záměru takové 
přeložky je kompetentní generální ředitelství 
Ředitelství silnic a  dálnic. Proto jsme o  to pana 
ředitele požádali. Zahájení příprav však musí být 
schváleno Ministerstvem dopravy. Pana ministra 
jsme se situací Bzence již při několika osobních 
setkáních obeznámili, což dokazují i jeho zmínky 
o Bzenci v médiích. Starosta pak zaslal panu mi-
nistrovi dopis s žádostí o schválení přípravy zá-
měru a osobně urgoval i jeho poradce. O dalším 
postupu vás budeme informovat.

MALÝ OBCHVAT
Malým obchvatem se rozumí spojnice silnice 
II/426 v  ulici Těmická a  silnice I/54 v  ulici Vra-
covská. V územním plánu je také od roku 2001. 
Předchozí zastupitelstvo první projektovou do-
kumentaci záměru připravilo v  roce 2021 (poté 

byla dále přepracovávána), nicméně všechny pozemky pro tuto 
komunikaci nezajistilo. Na  jejich vykupování proto pracujeme 
a  některé pozemky se nám již vykoupit povedly. Z  měření, které 
jsme ke kvalifikovanému rozhodování o takovém záměru nechali 
provést, však vyplývá, že na celkovou dopravu ve městě bude mít 
tento záměr minimální vliv. Proto se k realizaci zatím nehlásí stát 
ani kraj. Kvůli zkapacitnění křižovatky v  ulici Zámecká jsme tak 
s Ředitelstvím silnic a dálnic vyjednali přípravu okružní křižovat-
ky. O její realizaci zatím není rozhodnuto, jelikož vzhledem ke stís-
něným poměrům stále probíhá její technické ověřování. Přilehlé 
pozemky totiž v minulých letech město prodalo.

Erik Ebringer, Miroslav Goliáš
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PŘESUN TECHNICKÝCH SLUŽEB A UVOLNĚNÍ POZEMKŮ  
VHODNÝCH K BYDLENÍ V KASÁRNÁCH ZASTUPITELSTVO  
NESCHVÁLILO
Často zmiňovanou nevýhodou našeho města je dlouhodobě ne- 
uspokojená poptávka po bydlení. Velký potenciál k rozvoji v tom-
to směru má areál kasáren, kde má město mnoho vlastních po-
zemků. Na  rozdíl od  ostatních bzeneckých rozvojových území 
jsou zde pozemky města v souvislé ploše a jsou vhodné k výstavbě 
bytových domů doplněných například o potraviny či jiné služby. 
Tomu však brání stávající umístění areálu technických služeb, 
který je situován mezi školou, školkou, bytovými domy a restaura-
cí. V posledních dvou měsících se naskytla šance v tomto ohledu 
pokročit, jelikož jsme po jednání s vlastníkem konzervárny Rapa 
obdrželi nabídku na odkup jeho areálu v průmyslové zóně. Tam by 

bylo možné přesunout technické služby a uvolnit tak zmiňované 
strategické pozemky. Dovolte mi, abych vás s  danou záležitostí 
a jejím projednáváním na následujících řádcích seznámil.

Nabízený areál Rapa má rozlohu 6.300 m2 včetně budov, jejichž 
zastavěná plocha činí 1.540 m2. Nabídková cena byla po jednání 
s majitelem rovna 21 milionů Kč. Jedná se tak o cenu 3.333 Kč/m2 
pozemku, a to bez uvažování hodnoty samotných budov. Služby 
města hospodaří v přibližně stejně velkém areálu, a to s rezervou. 
Čistě ekonomická hodnota uvolněných pozemků se tak blíží poři-
zovací hodnotě areálu Rapa. Stáří budov v areálu Rapa se pohy-
buje od roku 1996 do roku 2017.
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ŘEŠENÍ AREÁLU ZÁMKU – AKTUÁLNÍ STAV
Dovolte mi shrnout aktuální stav řešení areálu zámku. Na bese-
dách s  vámi probíhá postupná diskuse o  náplni areálu a  ruku 
v ruce s tím jsou již některé záměry v realizaci či v projektové pří-
pravě. Po  třetí besedě je tak již vcelku jasno o  celkovém řešení 
areálu. Kromě probíhající stavební stabilizace budov, do  které 
můžeme zařadit i právě probíhající sanaci čelní fasády hlavní bu-
dovy zámku, se tak již dokončuje realizace hygienického zázemí 
pro veřejnost v pravém předzámčí. A to s pomocí evropské dota-
ce. V momentě, kdy čtete tyto řádky, již snad běží veřejná zakáz-
ka na  dodavatele adaptace lisovny na  infocentrum s  vinotékou 
místních vinařů a víceúčelovým kulturním sálem.  Zde je také při-
slíbena evropská dotace. Dále očekáváme dokončení projektové 

dokumentace pro provádění stavby dětské skupiny v levém před-
zámčí. V  souvislosti s  tímto projektem čekáme na  rozhodnutí, 
zda bude podpořen velkou státní dotací, o kterou jsme zažádali. 
Probíhá také veřejná zakázka na výběr zhotovitele nutných are-
álových rozvodů inženýrských sítí. Zde je přislíbena dílčí dotace 
na  hospodaření s  dešťovou vodou. V  případě adaptace hlavní 
budovy na radnici, ordinace a služby probíhá projektová přípra-
va. Návrh nádvoří je pak předmětem celistvé krajinářsko-archi-
tektonické studie revitalizace našeho zanedbaného zámeckého 
parku v jeho původní rozloze. Konkrétnější informace včetně dat 
naleznete v přiložené infografice.

Erik Ebringer

Spolu s ředitelem Služeb města Bzence Bc. Romanem Zálešá-
kem jsme provedli porovnání obou areálů. Vypracoval jsem orien-
tační urbanistické ověření takto uvolněné plochy v kasárnách. Při 
střízlivých odhadech by zde bylo možné realizovat minimálně 65 
bytů včetně požadovaných parkovacích stání.

Ředitel Služeb provedl zhodnocení a prověření, zda a s jakými 
podmínkami je možné provoz přesunout. Dospěl ke  kladnému 
výsledku, že přesun do areálu Rapa je možný za realizace dílčích 
opatření. Záměr jsme konzultovali s  dotčenými orgány státní 
správy i  projektantem. Nechali jsme zpracovat ocenění nemovi-
tosti nabízeného areálu soudním znalcem, ze kterého vychází, že 
tržní cena je mnohem vyšší než nabízená cena 21 milionů Kč.

Tyto závěry jsme projednali na dvou poradách zastupitelstva. 
Uspořádali jsme na toto téma také besedu s občany. Podotýkám, 
že se jedná o  nabídku soukromníka, který na  vyjádření nebude 
čekat dlouho. Poté jsem tedy záměr koupě areálu Rapa zařadil 
na program jednání zastupitelstva. 

Zde z představených podporujících argumentů zaznělo zejména: 
-	  Uvolnění strategických pozemků v  centru města pro možnou 

výstavbu bydlení.
-	  Zlepšení bezpečnosti, kvality prostředí a  hygieny přilehlé zá-

kladní školy, mateřské školy, zázemí spolků, restaurace, byto-
vých domů a kultivace lokality kasáren.

-	  Přemístění průmyslového provozu do  průmyslové zóny mimo 
centrum města.

-	  S ohledem na cenovou mapu a posudek vcelku výhodná nabí-
zená cena i přes nutné dílčí stavební zásahy. 

-	  Proveditelnost záměru v krátkém čase a za nižší investiční ná-
klady oproti případné nové výstavbě takového areálu.

Z protiargumentů bylo zmiňováno především:
-	  Méně pohodlný příjezd z Belantovy zatáčky, který však ředitel 

Služeb vyhodnotil jako nebránící provozu.
-	  Myšlenka výstavby nového areálu „na  zelené louce“ spolu se 

sběrným dvorem například na  lesních pozemcích v  lokalitě 
Doubrava. 

Po diskusi bylo zahájeno hlasování o koupi areálu Rapa, které 
dopadlo záporným výsledkem 6:9.

Kdy se naskytne jiná příležitost uvolnění pozemků v  kasár-
nách za  takových či lepších podmínek a  stejných či levnějších 
vstupních i provozních výdajů, nevím. Stav kasáren tak prozatím 
zůstává v  podobě, v  jaké byl předán současné samosprávě. Kdy 
se přiblížíme městům, jako například Uherské Hradiště, které si 
se svými kasárnami poradilo lépe, tak nadále zůstává otázkou. 
Osobně však zůstávám přesvědčen, že průmyslový areál Služeb 
do centra města vedle základní školy nepatří.

Erik Ebringer
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STAVBA CHODNÍKŮ  
A AUTOBUSOVÝCH  
ZASTÁVEK BZENEC-PŘÍVOZ  
SE STÁTNÍ DOTACÍ
Přiznejme si, že okrajové části Bzenec-Přívoz a  Bzenec-Kolonie 
jsou často opomíjené a do určité míry zanedbané. Naším úkolem 
však je starat se rovnocenně o všechny části města. Nejen proto 
jsme připravili projekt výstavby autobusových zastávek a přecho-
du pro chodce i cyklisty s navazujícími chodníky na Přívoze. Tako-
vé komunikace zde úplně chybí. To je velké riziko pro bezpečnost 
místních obyvatel, studentů zdejší střední školy i cyklistů.

Přibližně v místech stávajících zastávek autobusu tak konečně 
vzniknou plnohodnotné zastávky i zpevněné plochy pro cestující 
s  přístřešky. Na  tyto zastávky naváže rozšířený chodník vedoucí 
do areálu střední školy. Ten naváže také na chodník od vlakového 
nádraží. Zastávky s  chodníky budou provázány přechodem pro 
chodce. Projekt myslí i na cyklisty, a tak bude přechod pro chodce 
doplněn i místem pro přecházení cyklistů. Záměr tak počítá i s pří-
padným budoucím pokračováním cyklostezky Bzenec-Přívoz dále 
na Strážnici. 

Stavba bude zahájena v červnu a vítězem veřejné zakázky se 
stala společnost Strabag. Cena díla činí 6,2 milionu Kč včetně 
DPH. Na tento projekt se nám podařilo obstarat dotaci ze Státní-
ho fondu dopravní infrastruktury, která činí 3,2 milionu Kč.

Miroslav Goliáš

OBNOVA PRŮČELÍ HLAVNÍ  
BUDOVY BZENECKÉHO  
ZÁMKU MÍŘÍ DO FINÁLE
Po  zimní přestávce se stavební práce na  obnově průčelí hlavní 
budovy bzeneckého zámku opět naplno rozběhly. Řemeslníci se 
vrátili zpět na lešení a pokračují v obnově, která má zámku vrátit 
jeho historickou krásu. 

CO BYLO V TÉTO ETAPĚ DOKONČENO 
V  průběhu prací se podařilo dokončit v  celém průčelí omítání 
všech ploch okolo kamenných ostění oken, omítání + modela-
ce podstřešních říms, omítání předsazených lezenových rámů 
s modelací imitací režného zdiva. Kameníci odborně zrestaurovali 
všechny kamenné prvky věží, stěn, říms, soklu i balkonu. Po hrubé 
přípravě vnitřních špalet probíhá postupně demontáž původních 
oken a montáž všech devětasedmdesáti nových oken.

CO V TÉTO ETAPĚ ZBÝVÁ DOKONČIT 
V nejbližších týdnech se dokončí:
-	 omítání soklové části speciální odvlhčovací omítkou
-	  barevné nátěry omítek a předsazených rámů podle odsouhla-

sených vzorků
-	  konečná hydrofobizace a konzervace povrchů z cihel a kame-

ne pro zvýšení jejich odolnosti
Vrcholným momentem celé obnovy průčelí bude montáž a zpro-
voznění věžních hodin s  číselníkem odpovídajícím původnímu 
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historickému provedení. Po jejich instalaci bude lešení konečně 
odstraněno a  průčelí zámku se opět otevře veřejnosti, tentokrát 
ale v novém kabátě. Město Bzenec se tak může těšit na znovuob-
novené dominantní průčelí, které bude důstojným svědkem bo-
haté historie a tradice tohoto místa.
I  nadále vás budeme průběžně informovat jak touto cestou, tak 
i na oficiálních stránkách města Bzence.

Libor Kuchař, Vít Vratislavský

NĚCO Z MĚSTA K 15. 5. 2025
Čas neúprosně běží, a  tak jsme se dostali téměř do poloviny to-
hoto roku. Určitě bych chtěl vzpomenout slavnostní kladení věn-
ců na  Horním náměstí u  příležitosti 80. výročí ukončení druhé 
světové války, což byla velmi krásná a důstojná záležitost. Velké 
poděkování patří především hlavnímu organizátorovi Petrovi  
Janovskému i všem ostatním zúčastněným. 

Plány, které jsem zmiňoval v  předchozím vydání zpravodaje, 
jsou již v  plném běhu. Některé se rozběhly po  zimní přestávce 
(opravy na zámku, opravy komunikací…), jiné jsou již dokončeny 
(realizace nového fotbalového hřiště, oprava ulice Na Vyhlídce…) 
a další se připravují (oprava lisovny na zámku, přestavba předzá-
mčí na dětskou skupinu, nová kanalizace na zámku, druhá etapa 
fasády hlavní budovy zámku, opravy dalších ulic – Sportovní, Zá-
mecká, zateplení a výměna oken budovy školky v kasárnách…). 
Máme za sebou také mnoho kulturních akcí pořádaných městem 
nebo jeho blízkými organizacemi. Věřím, že byly úspěšné a fajn. 
Níže se konkrétněji podíváme na některá vybraná témata, jelikož 

samozřejmě nejde psát o  všem. Věřím ale, že spoustu záležitos-
tí občané aktivně sledují, což je znát na jejich četných dotazech 
a připomínkách. 

AREÁL RAPA
Na  posledním dubnovém zasedání zastupitelstva byla jedním 
z bodů nabídka firmy Rapa na odprodej jejich areálu městu Bze-
nec. Záměr s areálem byl takový, že by se do něj mohly přestěho-
vat Služby města Bzenec ze stávajících prostor v kasárnách. Pro-
stor v kasárnách by tak byl rychle volný pro případnou bytovou 
výstavbu. Současně by se snížila dopravní zatíženost s ohledem 
na bezpečí pohybu dětí a rodičů při cestě do přilehlé školky a ško-
ly. Nabízený areál o  rozloze cca 5.500 m2, z  toho cca 2.000 m2 
zastavěných (administrativa, šatny, výrobní a skladové prostory), 
je nyní charakterem výrobní potravinářská firma. Prodejní cena 
byla 21 milionů Kč. Nad touto myšlenkou, se  kterou přišel sta-
rosta a  místostarosta, bylo opakované pracovní jednání většiny 
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zastupitelů. Téma se zeširoka projednávalo a  do  diskuse byl sa-
mozřejmě zapojen i ředitel Služeb města Bzence Roman Zálešák. 
V  diskusi se řešila strategie (uvolnění areálu kasáren), dopravní 
obslužnost (průjezd techniky a lidí po hlavní silnici při stávajícím 
provozu, včetně nájezdů a výjezdů v Belantově zatáčce), vhodnost 
areálu (prostory pro lidi, techniku, sklady, vlastní opravy techni-
ky…), náklady na  opravy a  přestavbu areálu (několik milionů 
korun na úpravy nyní výrobních a skladových prostor, demolice 
některých budov, zpevnění ploch, zbudování přístřešků…), bu-
doucí rozvoj (možnost umístění sběrného dvora – náhrada v ulici 
Tyršova, třídění odpadů…), provozní náročnost (náklady na ener-
gie, opravy a udržování s ohledem na rozlohu a stáří objektu). De-
bata byla věcná, názorů a úhlů pohledu se sešlo více. Předmětem 
jednání bylo i alternativní řešení umístění Služeb včetně sběrného 
dvora na Doubravu. Tam vlastní město pozemky a již nyní používá 
část jako deponii sutí a dřevin (i pro sběrný dvůr).

Na zmiňovaném zastupitelstvu bylo o koupi hlasováno a v po-
měru 9:6 byl nákup zamítnut. Osobně jsem také hlasoval proti. 
Jsem pro nové Služby města Bzence a sběrný dvůr na Doubravě 
a pro uvolnění lukrativních pozemků v centru města v kasárnách 
pro výstavbu bytů. Již nyní tam leží ladem asi 6.000 m2 a dalších 
asi 5.000 m2 zabírají nynější Služby města Bzence.  Ty mohou dle 
mého názoru prostor postupně uvolnit přesunem na  Doubravu. 
V uvedeném prostoru v kasárnách je dle názoru některých kolegů 
zastupitelů dobré nechat prostor na novou sportovní halu. S tímto 
názorem se však neztotožňuji, jelikož hala za 100-150 milionů Kč 
a její celoroční provozní náklad je podle mě zbytečný luxus. Její 
využití by navíc bylo otázkou, jelikož ve Bzenci prakticky neexis-
tují žádné organizované halové sporty (basketbal, házená, volej-
bal…). Stávající největší sportovní kluby (fotbal, Sokol, tenis) na-
víc již dříve deklarovali, že halu nepotřebují.

Takže pozemky pro výstavbu bytů máme, areál Rapy nepotře-
bujeme – můžeme ho nahradit Doubravou. Toto téma jsem měl po-
třebu rozebrat, jelikož diskuse byla opravdu široká a důležitá a ne 
všichni měli možnost ji sledovat. Možnosti tedy jsou, jdeme dál.

FOTBALISTI MAJÍ NOVÉ HŘIŠTĚ
Po dlouhých letech plánování a odkladů mají fotbalisti nové hřiš-
tě. Je to jedna z investic, kterou se podařilo dokončit ještě na jaro. 
V tuto chvíli je tedy hřiště s umělým trávníkem o čisté hrací ploše 
100 x 60 metrů (od lajny po lajnu) stavebně dokončeno. Je cer-
tifikováno fotbalovou asociací NSA (Národní sportovní agentura) 
na tři roky, což je standard. Nyní se čeká na kolaudaci stavebním 
úřadem, která by měla být v těchto dnech a pokud proběhne dle 
plánů, pak bude hřiště připraveno k plnému užívání. Doplním, že 
celá realizace vyšla na 31 milionů Kč, dotace z NSA činí 21 milio-
nů Kč, takže zbylých 10 milionů Kč doplatilo město. Celková cena 
je proti původnímu plánu o 1 milion Kč vyšší, což bylo způsobeno 
vícenáklady (změny v neúplném projektu – dořešení odvodnění, 
elektrická přípojka, zasíťování pro kamery, rozhlas a  světelnou 
tabuli). Očekávaná životnost při dodržování pokynů k  údržbě je 
minimálně  15 let. 

Věřím, že jsou sportovci spokojeni, že hřiště bude sloužit prak-
ticky celoročně, a že bude hojně využíváno ku prospěchu všech 
věkových kategorií. Domnívám se, spokojeno může být jak měs-
to, tak také jeho občané, protože se jedná o něco pro lidi i vyšší 
prestiž města.

Sportu a pohybu zdar. 

PROJEKT VÍCEÚČELOVÉHO SPORTOVNÍHO 
HŘIŠTĚ V OLŠOVCI
Již v  minulém roce v  participativním rozpočtu v  rámci veřejné 
soutěže vyhrál záměr opravy povrchu hřiště v  Olšovci, což zna-
mená, že byla vyhrazena částka 500 tisíc Kč na  jeho opravu. 
Po vyhodnocení vítězného záměru a s ohledem na záměr opra-
vy ulice J. Plachty byla oprava hřiště odsunuta a záměr změněn 
na  výstavbu nového hřiště. Z  toho důvodu byla již do  rozpočtu 
města na rok 2025 rezervováno dalších 2,5 milionu Kč (dle hru-
bého odhadu). Současně byl osloven projektant, který zpraco-
val projekt na výstavbu nového multifunkčního hřiště pro různé 
(zejména míčové) hry. Do  projektu byla přidána i  případná eta-
pa rozšíření o workoutové hřiště. Nyní má město projekt na obě 
sportoviště, ale předmětem první etapy je „pouze“ výstavba mul-
tifunkčního hřiště. 

Nyní čekáme na  stavební povolení, aby mohl být projekt co 
nejdříve realizován, pokud se na  tom  shodne rada města i  za-
stupitelé. Je totiž potřeba odsouhlasit podstatně vyšší cenu, než 
byla v  rozpočtu rezervována (2,5 + 0,5 milionu Kč). Tato cena 
vzešla z projektu a následného položkového rozpočtu. Projekto-
vaná cena je v RTS cenách 4,363 milionu Kč, tj. 5,279 milionu Kč 
s DPH. Projekt je zpracován jako úplný bez hrozících vícenákladů 
a současně s predikcí nižší ceny, která se díky výběrovému řízení 
vysoutěží. Očekáváme, že to bude do 3,5 milionů Kč, tj. asi 4,2 mi-
lionu Kč s DPH. Bohužel, nyní je realizace bez dotace, ale o tu bu-
deme usilovat v rámci programu ČEZ Zelené hřiště. Dotace může 
dosáhnout až 2 miliony Kč, ale také nic. To je potřeba říci předem 
a tím předejít případnému mylnému očekávání.

Tento projekt já, Pavel Hartman, přihlašuji do  participativní-
ho rozpočtu pro rok 2025, kde vítězný projekt získá 500 tisíc Kč. 
Pokud tento projekt zvítězí, pak letošního půl milionu přičteme 
k půl milionu z minulého roku a k částce 2,5 milionu Kč rezervo-
vané v rozpočtu města, a tak bude „nachystáno“ 3,5 milionu Kč. 
Tím bude částka na dofinancování pro město a kolegy zastupitele 
snad průchodnější. 

Olšovec si sportoviště zaslouží! To stávající si pamatuji ještě 
já jako kluk (ročník 1973). Hrávali jsme tam s  mými kamarády 
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ještě na škváře a následně právě na asfaltě. Na hřišti se hrávalo 
dlouho do noci, nebyly počítače, mobily a v televizi běžel jen je-
den, později od 17 hodin druhý program. Hodně jsme sportovali 
a hrávali utkání mezi Olšovcem, Novosady, či Baráky. Velké mače. 
Hřiště v Olšovci bylo místem, kde se pořádaly závody v atletice, 
běhu (závod kolem Olšovce), pravidelně se tam stavěla 1. května 
májka, býval tam táborák na zahájení prázdnin, „velcí chlapi“ (rád 
bych jmenoval, ale dle GDPR nemohu) tam hrávali volejbalová 
i nohejbalová utkání. Také jsme dělávali brigády, aby vše fungo-
valo a bylo to tam pěkné. Taková byla doba, ale proč by se nemohl 
alespoň kousek z ní vrátit? Třeba právě tím, že bude mít Olšovec 
nové pěkné hřiště s umělým povrchem pro celoroční sportování.

Prosím, hlasujte v participativním rozpočtu. Hlasujte pro hřiště 
v Olšovci! Hlasovat můžete do 30. 6. Pokyny najdete na stránkách 
města nebo se prostě zastavte na podatelně MÚ Bzenec.

Předem moc děkuji. Olšovec žije! 

CYKLOPODJEZD NA PŘÍVOZE
S ohledem na sílící dopravu se přecházení přes silnici v místě stá-
vající končící cyklostezky na Přívoze stává adrenalinovou až ha-
zardní záležitostí. Proto je navrženo řešení zbudovat zde podjezd. 
Pokud se zeptáte, proč ne nadjezd (most), pak odpovím, že nebyl 

odborníky s ohledem na náklady zbudování a následnou údržbu 
doporučen. Takže jsme si jako zastupitelé odsouhlasili s projekč-
ní kanceláří HBH (projektuje i  dálnici D55) řešení projektu jako 
podjezdu. Cena investice bude několik nižších desítek milionů 
korun, které by měly být z větší části hrazeny dopravním fondem. 
Každopádně aktuálně řešíme bezpečnost v tomto místě, a proto 
jsme urgovali projektování a hlavně samotnou realizaci. Na dub-
novém setkání s HBH jsme řešili finální projekt, ale také jsme se 
dozvěděli, že podjezd bude zbudován až s realizací dálnice D5510 
(Bzenec-Přívoz), ne dříve. Bude se totiž měnit stávající oblouk sil-
nice, k tomu nájezdové a výjezdové komunikace na dálnici a také 
celkové výšky vozovek. Takže předem to nikdo neudělá, což zna-
mená, že naše urgence opět není vyslyšena (nyní možná logicky) 
a samotná realizace by měla být do tří až pěti let. Ale jakou prioritu 
bude mít realizace D5510 a navazující D5511 (Bzenec Přívoz-Ro-
hatec) uvidíme až v čase. Kruhové objezdy ve Bzenci měly být také 
v  letošním roce, něž otevřou D5509 (Moravský Písek-Bzenec), 
a vidíme realitu. Každopádně podjezd v rámci bezpečnosti chce-
me. Současně se budeme snažit zbudovat pěšinu, jak už jsem psal 
v předchozích vydáních zpravodaje, od konce stávající cyklostez-
ky (v zatáčce na Littner) po hospodu na Přívoze. Téměř všechny 
souhlasy máme, máme projekt, tak snad to brzy bude.   
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PARKOVÁNÍ NA NÁMĚSTÍ 
Problém parkování je obecně ve  všech městech. Ani ve  Bzen-
ci tomu není jinak a  spousta občanů se doptává, proč to město 
neřeší, proč tam prostě nedáme parkovací hodiny. Město tuto zá-
ležitost řeší. Objednali jsme odbornou firmu, která ve spolupráci 
s  VUT Brno analyzovala provoz na  náměstí v  jarních měsících. 
Následně proběhne také podzimní měření a na základě toho bude 
navrženo řešení. S parkovacími hodinami na náměstí počítáme, je 
však otázkou, jestli nebudou i v přilehlých ulicích. Protože z pla-
ceného území náměstí logicky auta zmizí do  neplacených při-
lehlých ulic. Navíc pokud se bude parkovat v postranních ulicích, 
mohou se tyto ulice stát neprůjezdnými. Řešením tedy může být 
i jednosměrný provoz. Dále bude třeba myslet na dobu parkování 
a její zpoplatnění, ale také na abonentní či rezidentní parkování. 

V  rámci řešení je nutné počítat také s  dohledem a  vymáháním, 
na což není město, třeba městskou policií, připraveno. Parkování 
na náměstí je rozhodně nutné řešit, chceme to posunout dál, ale 
je potřeba to udělat maximálně zodpovědně. Požádám vás proto 
o trpělivost v tomto roky neřešeném problému. 

Závěrem vám děkuji za  přečtení, snad pro vás byly uvedené 
informace užitečné.  Akcí, záměrů a myšlenek je spousta, dalším 
z nich se budu věnovat zase v příštím vydání.

Všem přeji krásné a příjemné léto. Meruňky a hrozny nám sice 
opět pomrzly, tak snad budou alespoň trnky na povidla a jiné de-
likatesy. Mějte se fajn.
P.S. Nezapomeňte hlasovat pro hřiště v Olšovci!
Děkuji.

Pavel Hartman, Váš zastupitel a radní

BZENEC PŘÁTELSKÝ K RODINÁM?  
PRVNÍ KROK JSME UDĚLALI! 

Ve Bzenci jsme se pustili do Auditu Family Friendly Community, 
tedy hodnocení, jak přátelské a vstřícné je naše město k rodinám 
všech velikostí, k různým generacím i k jednotlivcům.

A  začali jsme tím nejdůležitějším – otevřeným dialogem. 
Na prvním společném setkání pod patronátem Jihomoravského 
kraje se sešli zástupci všech generací Bzenčanů – od  maminek 
s kočárky po aktivní seniory – a společně jsme diskutovali o tom, 
co se dá ve městě zlepšit, aby se nám tady žilo ještě o kousek lépe.

Jsem moc ráda, že jsme tento dialog zahájili. Vést město totiž 
nejde od stolu ani z kanceláře. Je pro nás cenná každá zpětná vaz-
ba – nápady, připomínky, přání i kritika.

Těším se na další setkání a hlavně na výsledky, které nebudou 
vidět jen na papíře, ale v ulicích, parcích, na hřištích a všude tam, 
kde žijeme své každodenní životy.

Díky všem, kteří se zapojili – a těm, kteří se chtějí přidat, říkám: 
dveře jsou otevřené! 

Irena Koukalová Uličná, místostarostka

STŘÍPKY ZE BZENCE:  
PARKOVÁNÍ NA NÁMĚSTÍ

Parkování se spolu s přibývajícím počtem aut ve všech městech 
a vesnicích nejen v naší republice, ale i po celém světě stává stále 
větším problémem. Není neobvyklé, že má jedna rodina dvě nebo 
i více aut. Tato situace je stále náročnější i v našem městě. Proble-
matika parkování na náměstí je dlouhodobě neřešená a problém 
se každým rokem zhoršuje.

Původní stanovisko bylo, že se parkování nebude nijak usměr-
ňovat, aby občané mohli bez omezení přijet do obchodů, nakou-
pit, naložit zboží, vyřídit si něco na  úřadě, zajet k  lékaři, do  lé-
kárny… Avšak v  současné situaci už není možné tento přístup 
zachovávat. Ráno se náměstí zaplní, dokonce i parkoviště u Coo-
pu, a když chce občan v průběhu dne zaparkovat, nemá kde. Auta 
často parkují i na chodnících.

Bezohlednost některých řidičů přerostla do takových rozměrů, 
že blokují i místa vyhrazená pro držitele karet ZTP. Řešení situa-
ce se přitom neustále odkládá. A já se proto ptám, kdy bude ko-
nečně tato problematika ve Bzenci vyřešena, stejně jako je tomu 
ve všech okolních městech?

Ing. Blažena Gillíková

PODJEZD PRO CYKLISTY POD SILNICÍ II/426

KONCEPT

www.hbh.cz

TST

PŘELOŽKA II/426 - STAVBA 5510

PODJEZD PRO CYKLISTY

< BZENEC BZENEC-PŘÍVOZ

STRÁŽNICE >

ŽEL. TRAŤ Č. 340 PŘEROV - BŘECLAV

12



80. VÝROČÍ OSVOBOZENÍ BZENCE Z NACISTICKÉ NADVLÁDY
Za naši svobodu v dubnových dnech roku 1945 položilo život 56 
rumunských mužů. K  našemu městu neměli žádný vztah a  před 
válkou slovo Bzenec nejspíše ani neznali. Přesto zde však v  těž-
kých podmínkách bojovali do posledního dechu.

Nejen jejich památce jsme vzdali hold v  rámci pietního aktu, 
který se konal u pomníku této oběti na den přesně 80 let od vytla-
čení německých vojsk z našeho města. Bylo mi potěšením, že po-
zvání přijal zástupce Velvyslanectví Rumunska v České republice 
Valerica Bojian, členka Senátu Parlamentu České republiky Eva 
Rajchmanová i zástupci Krajského vojenského velitelství Brno. 

Děkuji vám všem, kteří jste se pod taktovkou Petra Janovského 
na  přípravě i  průběhu aktu podíleli. Čestnou stráž za  doprovo-
du Vojenské hudby Olomouc zabezpečil náš Sbor dobrovolných 
hasičů Bzenec a T. J. Sokol Bzenec. Čestnou salvu pak i s povely 
v rumunštině provedl Klub vojenské historie Slovácko. Pokládání 
věnců provázeli členové a členky SPT Bzenčan v krojích. Za foto-

grafie děkujeme Igoru Basovníkovi. Zvláště bych chtěl vyzdvih-
nout recitaci s  hudebním podkresem dětí z  naší základní školy 
a poděkovat jejich pedagogům, kteří toto vystoupení na vysoké 
úrovni nacvičili přímo pro samotný ceremoniál.

Ve  dnech před ceremoniálem se mi několik bzeneckých pa-
mětníků svěřilo se svými vzpomínkami na rumunské osvobodite-
le. Někteří si je ještě pamatují z  osobních setkání, což mě velmi 
potěšilo, jelikož vzpomínek je uchováno stále více, než se možná 
domníváme. Tyto vzpomínky, prosím, uchovávejme nejen jako 
památku na jejich aktéry, ale i jako připomínku toho, jaké hrozné 
újmy jsou lidé schopni si navzájem způsobit, a to i v takzvaně civi-
lizované Evropě. Snad tedy uchování a šíření takových vzpomínek 
napomáhá tomu podobné činy neopakovat. Dovolte mi jménem 
svým i jménem města poděkovat všem, kteří za svobodu navazují-
cích generací zaplatili cenou nejvyšší.

Erik Ebringer
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BZENECKÝ SOKOL V ODBOJI 1939-1945
Psaní o  sokolském odboji ve  Bzenci by vydalo na  samostatnou 
knihu. Přesto si alespoň v několika řádcích připomeňme stateč-
nost a oběti našich bzeneckých bratrů a sester, kteří se ani v nej-
těžších dobách nevzdali a bojovali za svobodu.

Po  okupaci v  roce 1939 se bzenecký Sokol aktivně zapojil 
do odboje proti nacistům. Na základě pokynů z Československé 
obce sokolské byla v  květnu 1939 založena sokolská odbojová 
skupina. Organizaci vedl v rámci župy Komenského okrskový ná-
čelník a náčelník T. J. Sokol Bzenec, bratr Václav Vyžďura, bývalý 
praporčík československé armády. Ve Bzenci pověřil vedením od-
boje učitele Oldřicha Kučeru a Jana Kutného. Skupina fungovala 
podle „trojkového systému,“ kdy každý člen znal pouze svého pří-
mého nadřízeného.

Již v roce 1939 přešla bzenecká sokolská skupina pod vojen-
skou organizaci Obrana národa, jejímž velitelem na jihovýchodní 
Moravě byl podplukovník Vladimír Štěrba. Bzenečtí sokolové se 
připravovali na ozbrojený odpor: v rámci běžných cvičení probí-
hal vojenský výcvik mužů a  dorostenců (střelba ze vzduchovek, 
hod granátem, branná cvičení). Organizovaly se noční orientační 
pochody s bojovými vložkami, zpočátku odděleně pro jednotlivé 
složky, později společně podle připravovaného plánu. Místní lé-
kař MUDr. Antonín Macháček spolu s členkami Československé-
ho červeného kříže vedl kurzy první pomoci, jimiž povinně prošli 
všichni členové, včetně žen a  dorostenců. Tato branná příprava 
pokračovala i  po  začlenění pod Obranu národa až do  dubna 
1941, kdy byla činnost T. J. Sokol v Bzenci zastavena. V říjnu té-
hož roku byl Sokol oficiálně rozpuštěn, majetek zabaven a předán 
pod správu německého treuhändera.

Oldřich Kučera velel východní skupině, zatímco západní sku-
pinu vedl Oskar Sýkora. Václav Vyžďura sehrával klíčovou roli při 

navazování spojení s  dalšími odbojovými složkami. Bratr Václav 
Vyžďura, navzdory opakovaným výslechům Gestapem, v  práci 
neustával. Organizoval sbírky na  pomoc rodinám zatčených (bě-
hem okupace bylo vybráno a  rozděleno celkem 168  740 korun), 
navazoval spojení s dalšími odbojovými skupinami a v roce 1944 
spolupracoval s  generálem Koutňákem na  přípravě sabotážních 
plánů. Přes rostoucí rizika dokázal udržet odbojovou síť v chodu až 
do svého zatčení v únoru 1945.

Bratr Oldřich Kučera po  zásazích Gestapa vedl malou samo-
statnou skupinu v  rámci odbojové skupiny Carbon. Dlouho pra-
coval mimo hlavní struktury a odmítal důvěřovat i některým bý-
valým spolubojovníkům. Až v roce 1944 obnovil užší spolupráci 
s Antonínem Strakou a napojil se na skupinu Františka Součka.

Bratr Antonín Straka přišel do Bzence jako učitel v roce 1935 
a ihned se zapojil do činnosti místní tělocvičné jednoty. Od počát-
ku okupace pracoval v odboji – nejprve v Obraně národa, později 
jako důležitá spojka mezi skupinami a organizátor pomoci pro ro-
diny perzekuovaných. Přes stálou hrozbu nacistického teroru po-
kračoval v činnosti i po svém prvním zatčení v roce 1941. V roce 
1944 se spojil s  výsadkem Carbon a  jeho velitelem Františkem 
Bogatajem, svým dávným přítelem. Když zjistil, že je v hledáčku 
Gestapa, obětavě odváděl pozornost a chránil své druhy. V březnu 
1945, krátce před koncem války, byl opět zatčen, a aby neohrozil 
své spolupracovníky, vzal si při převozu k výslechu život.

Odbojová činnost členů bzeneckého Sokola tak navzdory ob-
tížím a rozptýlení do jiných partyzánských skupin pokračovala až 
do  osvobození. Bratři Vyžďura a  Kučera zůstali jejími klíčovými 
postavami, symboly odvahy, vytrvalosti a organizovanosti v nej-
těžších dobách.

Text: Petr Janovský, vzdělavatel T. J. Sokol Bzenec
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CO JE NOVÉHO V MATEŘSKÝCH ŠKOLÁCH?
Milí čtenáři, rádi bychom vám touto cestou zprostředkovali ales-
poň něco málo z toho, co jsme s dětmi za uplynulé měsíce prožili.
Měsíc březen jsme přivítali karnevalem.  Je to dlouho očekávaná 
událost, na kterou se vždycky všichni moc těšíme a nejinak tomu 
bylo i letos. Program byl pestrý, společně jsme si užili dopoledne 
plné her, soutěží, tance a smíchu. Jak je známo, březen je měsí-
cem knih. O knihách, pohádkách a pohádkových příbězích jsme 
si proto povídali, četli si je a některé  pohádky jsme zkusili i zdra-
matizovat. Povídali jsme si i o tom, jak kniha vzniká, zkoušeli jsme 
si vyrobit vlastní papír nebo záložku. Celé toto téma některé třídy 
završily návštěvou bzenecké knihovny, kde děti provedla paní 
knihovnice Jitka Navrátilová. Představila nám několik zajíma-
vých knih a pro děti měla připravený taky pohádkový kvíz. V břez-
nu jsme se v naší školce potýkali s velkou nemocností nejen dětí, 
ale také personálu. Naštěstí jsme vše zvládli a mohli jsme se těšit 
z prvních jarních dnů. 

Jaro jsme poznávali všemi smysly, pozorovali jsme probouzejí-
cí se přírodu a seznamovali jsme se s názvy jarních květin i ptáků, 
kteří se vrací z  teplých krajin. Hodně jsme tvořili, zpívali písnič-
ky s jarní tématikou a spoustu času jsme trávili na naší školkové 
zahradě. Třída Hvězdiček a Zlatíček se poslední březnovou neděli 
předvedla na kulturním domě na velikonoční výstavě prací a ře-
mesel, kterou pořádalo SRPŠ. Dětem se vystoupení moc poved-
lo, jejich snahu a odvahu ocenili nejen rodiče velkým potleskem. 
Koncem měsíce se konaly třídní schůzky. Rodiče hojně využívali 
i konzultační hodiny, kde si mohli individuálně popovídat s učitel-
kami o tom, jak se jejich dětem u nás ve školce daří. 

Na  začátku dubna se bzenecké školky otevřely všem zájem-
cům o  předškolní vzdělávání, ale nejen jim. Na  den otevřených 

dveří se přišli podívat ti, co mají svůj první školkový den teprve 
před sebou, ale přišli zavzpomínat i  ti, co ho mají už nějaký ten 
čas za sebou. 

Oblíbeným svátkem jsou také Velikonoce. Ve  všech třídách 
jsme se seznamovali s velikonočními symboly, tradicemi a zvyky, 
vytvářeli jsme jarní dekorace, sázeli osení, barvili vajíčka, učili se 
koledy a v některých třídách si děti upekly i mazanec.  V dubnu 
čekal předškoláky zápis do základní školy. Někteří s jistotou, jiní 
s malou trémou předvedli ve škole své znalosti a dovednosti. Bu-
doucí prvňáčci se pochlubili i  portfoliem, které spolu od  tohoto 
školního roku vedeme.

V prostorách naší školky jsme měli možnost přivítat divadélko 
s pohádkou „Malá medvědí pohádka“ a také Elinku, pejska záchra-
náře. Děti se dověděly spoustu zajímavých informací o  přípravě 
a výcviku záchranářských psů. Starší děti z MŠ I a MŠ III navštívily 
taky divadlo na kulturním domě ve Strážnici. Zhlédly zde předsta-
vení s názvem „Zahrada,“ které sehrálo Divadlo Krapet. Ve školce 
nás navštívili manželé Janečkovi se svým divadélkem a  vzdělá-
vacím programem „Pilné včelky,“ kde děti měly možnost pomocí 
všech smyslů poznat život a užitečnost včeliček. Stále k nám dojíž-
dí i lvíček Vincent v rámci projektu Zdravé děti s úsměvem, tento-
krát přijel s tématem fyzioterapie a zubní hygieny.

Měsíc květen patří přípravám na besídku ke Dni matek, která 
nikdy nenechá jedno oko suché a vždy končí velkým potleskem. 
Těšíme se také na  výlety, které nás čekají, a  hlavně si užíváme 
krásného jarního počasí.

Kolektiv mateřských škol Bzenec

Ovečky
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Hvězdičky

Jablíčka

Kuřátka
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PETRKLÍČ – LESNÍ MATEŘSKÁ ŠKOLA A MATEŘSKÉ CENTRUM
JARNÍ DOBRODRUŽSTVÍ V PETRKLÍČI
Jaro jsme v  Petrklíči přivítali s  radostí, zvídavostí a  otevřeným 
srdcem. Naše děti malovaly, pozorovaly, tvořily, zkoumaly i  sla-
vily – a především rostly. Barevný svět jsme si užili skrze pokusy 
s duhou, barevné květy i hudbu a pohyb. Barvy nás provázely ce-
lým týdnem a zpívali jsme o nich i ve veselé písničce. Téma těla 
a zdraví nás provedlo od hlavy až k patě – hráli jsme si na doktory, 
učili se o trávení i zdravém pohybu. Se smíchem a zpěvem jsme si 
připomněli, jak pečovat o své tělo.

Zahradničení a péče o Zemi se staly přirozenou součástí kaž-
dého dne. Sázeli jsme semínka, vyráběli hmyzí hotel a semínkové 
bomby, pozorovali jsme hmyz i  ptáky, slavili Den Země a  mluvili 
o tom, jak chránit přírodu. Děti zkoušely recyklaci papíru, použí-
valy přírodní hnojiva a zakopávaly odpadky, které později vyko-
peme. Učily se, že i malé skutky mají velký smysl.

Četli jsme a  tvořili, navštívili jsme knihovnu, psali do  lesních 
zápisníků a nechali se vést příběhy z přírody. Slavili jsme svátky –  
jaro jsme přivítali vynesením Morany, na  Velikonoce jsme pletli 
pomlázky a  pekli jidášky, na  Beltain jsme si užili tradiční oslavy 
s ohněm a květinami, vyráběli jsme úl a pítko pro včely. Nechybělo 
ani překvapení pro maminky.

Zkoumali jsme svět kolem nás – život ve městě i na vesnici, do-
pravu, továrny i obyvatele lesa. A protože jsme Petrklíč, vše jsme 
dělali srdcem, v přírodě a spolu.

JARO V NAŠEM MATEŘSKÉM CENTRU  
ZAČALO VESELE A KREATIVNĚ!
První jarní den jsme přivítali jarním bazárkem a motáním věnců. 
Děti si vyráběly své barevné věnce, maminky zase krásné přírod-
ní. Společně jsme zpívali, povídali a dopoledne nám uteklo jako 
voda. Sluníčko nás pohladilo natolik, že jsme si na chvíli i sundali 
boty a protáhli nožky po dlouhé zimě. Povídali jsme si o ptáčcích, 
kteří se vracejí z teplých krajin. Vyráběli jsme dalekohledy na po-
zorování, zpívali písničky, tancovali a stavěli společné hnízdo – tak 
jsme se opravdu cítili jako součást přírody.

Těšíme se na  vás a  vaše malé průzkumníky zase ve  čtvrtek! 
Přijďte si s  námi užít další krásné chvíle plné radosti, tvoření 
a smíchu. 💚

PROČ PŘIJÍT DO MATEŘSKÉHO  
CENTRA PETRKLÍČ?
Protože tady zažijete víc než jen společné hry! Naše centrum je 
místem, kde děti i rodiče rostou spolu v přátelském, bezpečném 
a inspirativním prostředí. Čekají na vás tvořivé dílničky, sensory 
play, spousta zábavy, pohyb na čerstvém vzduchu i krásné příleži-
tosti k navazování nových přátelství.

Vaše děti budou objevovat svět přírody, rozvíjet jemnou mo-
toriku, učit se poznávat roční období a  hlavně si užívat radost 
z objevování v kolektivu. Maminky a tátové zase najdou podporu, 
prostor k odpočinku a spoustu inspirace pro rodinný život.

Přijďte se s námi smát, zpívat, tvořit a poznávat krásy jara i při-
cházejícího léta. V Petrklíči najdete komunitu, v níž je každé dítě 
i rodič vítáno s otevřenou náručí.

V červenci v Petrklíči probíhají letní tábory plné her, dobro-
družství a přírody. Ještě zbývá pár volných míst, tak neváhejte 
a přihlaste své děti co nejdříve!

Děkujeme, že jste s námi – ať je vaše jaro stejně barevné, živé 
a voňavé jako to naše v  lese! Těšíme se na vás a vaše malé prů-
zkumníky!

Děkujeme všem, kteří tvoří komunitu okolo Petrklíče, děkuje-
me městu Bzenec za velkou podporu.

Sledujte nás na  sociálních sítích, ať vám nic neuteče! Face-
book: Petrklíč, z.s., Instagram: petrklic_bzenec

Za Petrklíč
Vendulka Houšková

Zlatíčka Pastelka
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LESNÍ PRÁZDNINOVÉ 
DOBRODRUŽSTVÍ 
S LIŠKOU BYSTROUŠKOU

CESTA KOLEM SVĚTA

EXPEDICE DO DŽUNGLE

7.-11. 7. 2025

14.-19. 7. 2025

28. 7.-1. 8. 2025

Cena: 2900,- / v ceně každého tábora je program, oběd, odpolední svačina, pojištění
Přihlašujte se na tel. 739 480 475 nebo e-mailu vhouskova@spolek-petrklic.cz  

Více informací najdete na:

@petrklic_bzenecPetrklíč, z.s.

Denně 8-16 hodin

Denně 8-17 hodin

s možností přespání do 20. 7. 

Tvořivý herecký ateliér plný umění, 
pohybu, hudby a výtvarna

Poznávání kultur, tradic, zvyků, jazyků
a životního stylu různých národů. Sobotní

ukončení je v 10:00 hodin

Spousta dobrodružství a trénování
 zálesáckých dovedností

NABÍDKA PŘÍMĚSTSKÝCH TÁBORŮ:

Denně 8-17 hodin

Pro děti od 8-11 let

Pro děti od 8-11 let

Pro děti od 6-10 let
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BZENECKÝ KLUBÍK TO LETOS ROZJEL!

VAJÍČKA V PARKU
Velikonoce letos ve Bzenci nebyly jen o pomlázkách a mazancích, 
ale i o pořádném detektivním pátrání. Děti se mohly vydat do zá-
meckého parku, kde jsme pro ně schovali dvanáct nádherně vyz-
dobených vajíček – a ne ledajakých! Letos jsme totiž vyměnili pa-
pírová vajíčka za barevná dřevěná, která ručně vyrobila Wonderka 
Romča Jurásková spolu se svou šikovnou rodinou. Klobouk dolů!

Úkol byl jasný: najít všechna vajíčka a překreslit jejich motivy 
do hrací karty. A protože jsme o velikonočním víkendu v parku po-
tkávali děti doslova na každém kroku, troufáme si říct, že se hra 
povedla.

ČARODĚJNICKÁ STEZKA
Už v půlce dubna se v našem městě začaly vynořovat čarodějnice! 
Od Babí až po Olšovec jsme jich mohli potkat celkem patnáct a kaž- 
dá z nich na děti čekala spolu se svým úkolem nebo hádankou.

Některé se usadily dokonce i u hlavní cesty, což sice pár kolem-
jdoucích trochu zaskočilo (jedno leknutí = jeden rok života navíc, 
ne?), ale žádná nehoda ani pád z kola se naštěstí nekonal. Děti si 
mohly vyzvednout hrací kartu nebo si ji vytisknout doma, a pak 
se pustit do lovu čarodějnických stop. Odměna čekala na všechny 
odvážné pátrače na Staráku.

Velké díky patří všem dámám, které čarodějnice vyrobily, 
a Wonderkám, které se s chutí zapojily do příprav.

Máte nápad, jakou další stezku, hru nebo akci uspořádat? Dej-
te nám vědět! Ve Bzenci totiž platí, že když se spojí fantazie a dob-
rá vůle, začnou se dít opravdu kouzelné věci.

ČARODĚJNICE NA STARÉM HRADĚ: VATRA,
HUDBA A POŘÁDNÁ DÁVKA KOUZEL

Když se řekne 30. duben, většina z  nás už automaticky sahá 
po koštěti a míří na Starý hrad, kde se i letos konalo tradiční pá-
lení čarodějnic.

Celé odpoledne se neslo v duchu čar a kouzel – čarodějnická 
stezka se vinula už z Horního náměstí a malí odvážlivci na ní po-
tkávali ježibaby, čarodějnice a jiné potvory, které je nešetřily. Děti 
plnily nejrůznější úkoly, ať už šlo o  poznávání lektvarů, hádání 
zaklínadel nebo třeba o  zkoušku odvahy. Na  vrcholu kopce pak 
čekala připravená vysoká vatra, samozřejmě s čarodějnicí, letos 
ve futuristickém stylu.

Celým večerem zněla živá hudba – o dobrou náladu se postupně 
postaraly kapely Sumárum, Super Rock a K17, které přilákaly pu-
blikum všech věkových kategorií (od dětí s pomalovanými obličeji 
po jejich dědečky, kteří si koncert vychutnávali s pivečkem v ruce).

Atmosféra byla tradičně parádní – smích, šustění plášťů, vonící 
buřty, dětské výskání a sem tam i zaklínadlo, které se, doufejme, 
nepovedlo. Amfiteátr praskal ve švech a jsme moc rádi, že jste při-
šli v tak hojném počtu.

Velké poděkování patří všem, kdo se na akci podíleli – organi-
zátorům, čarodějnickému sboru, hudebníkům, opékačům, hlída-
čům vatry a samozřejmě i vám všem, kteří jste si našli čas, popadli 
děti (a někdy i koště) a dorazili.
Už teď se těšíme na další kouzelný ročník. 
Do té doby – na koštěti opatrně a s čarováním s mírou!

Irena Koukalová Uličná a Zdenka Lužová, Bzenecký klubík spolek
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VELIKONOCE NA ZÁMKU: SLUNCE,  
POMLÁZKY A PUČÁLKA
Někdy se vyplatí věřit rosničkám a letos se to stoprocentně potvr-
dilo. Počasí bylo jako z katalogu: sluníčko, modrá obloha a teplo-
ty, při kterých se člověk nebál sundat i jarní bundu. A možná prá-
vě díky tomu (a trochu i díky vůni bélešů) jsme zažili mimořádnou 
návštěvnost.

Dominantou zámeckého nádvoří byly obří pomlázky, které 
nám připravil Ondra Hajátko, a k nim ladila i nadrozměrná vejce 
od Romči Juráskové. Všechno to doplnily obří květiny, a výsled-
kem byla velikonoční scenérie jako z  pohádky. Kolem dekorací 
jsme rozmístili posezení, a i když jsme se opravdu snažili a s po-
čtem laviček rozhodně nešetřili, nestačilo to. Míst bylo prostě 
málo, návštěvníků hodně, ale úsměvů ještě víc.

Na stáncích voněly dobroty všeho druhu – od patentů, bélešů, 
frgálů a  domácího kváskového chleba, až po  perníčky, kávičku, 
pučálku, pomazánky a další skoro zapomenuté velikonoční speci-
ality. Zvláštní dík patří místním spolkům a regionálním prodejcům, 
kteří přivezli to nejlepší, co v jejich kuchyních a dílnách vzniká.

Nezapomněli jsme ani na  zvířecí kamarády – kdo chtěl, mohl 
zakoupením drobnosti podpořit Bzenecký útulek. A když jsme si 
zrovna neplnili bříška, mohli jsme obdivovat výstavu velikonoč-
ních tradic.

Mohli jsme se pokochat uměním několika tvůrkyň a zhlédnout 
výrobu kraslic zdobených voskem, slámou i vrtaných. Další desít-
ky kraslic s  různými typy zdobení podle regionů byly zapůjčeny 
na výstavu ze sbírky paní Kuncové. 

Zájemci si mohli zkusit i  uplést vlastní pomlázku, a  to hned 
z několika druhů a délek proutí.

Děti se rozhodně nenudily. Čekaly na ně tvořivé dílničky, kte-
ré připravil lesní klub Jinokraj a Bzenecký klubík, a hravá stezka 

parkem se spoustou zvídavých otázek. A protože bez hudby by to 
nebylo ono, celou slavnost rozzářila kapela Jumbox, která to roz-
jela tak, že se některým návštěvníkům začaly samy od sebe vrtět 
nohy pod stolem.

Na závěr velké díky všem, kdo se na akci podíleli. Už se blížíme 
k  třicítce zapojených dobrovolníků – a  stále nás přibývá! Pokud 
vás taky láká přiložit ruku k dílu, přivítáme vás s otevřenou náručí.

A než se nadějeme, bude tu další událost: loučení s prázdnina-
mi v sobotu 30. srpna. Zapište si do diářů a zatím přejeme krásné, 
slunečné léto! 

Irena Koukalová Uličná a Zdenka Lužová, Bzenecký klubík spolek

PŘÍMĚSTSKÉ TÁBORY 2025
KREATIVNÍ TÁBOR: LÉTO, KTERÉ BUDE  
HRÁT VŠEMI BARVAMI 21.-25. 7.
Pro děti od 5 let. Cena 2.500 Kč.
Vaše děti už doma vykreslily všechny omalovánky a nalepily vám 
třpytky i na psa? Pošlete je na kreativní tábor, kde jejich fantazie 
dostane křídla.
Co je čeká?
Výtvarné projekty, kde se dozví, že z  papíru se dá vyrobit téměř 
cokoliv, včetně domu. 
Tvořivé dílny, protože hřebíky, smirkový papír a  kladivo nepatří 
do rukou jen tatínkovi.
Kreativní experimenty, protože proč by se talíř měl používat jen 
v kuchyni?
Gurmánské speciality, které si samy vymyslí, připraví a pokud bu-
dou jedlé, tak i snědí.
Originální výrobky si účastníci odnesou s sebou domů – a vy pak 
budete hrdě vystavovat jejich díla minimálně do Vánoc.

ZÁŽITKOMÁNIE: LÉTO, KTERÉ DĚTI  
NEBUDOU CHTÍT VYPNOUT! 4.-8. 8.
Pro děti od 5 let. Cena 2.500 Kč.
Máte doma malého dobrodruha, věčného zvídavce nebo princez-
nu, která umí překonat každou překážku? Pošlete je na příměst-
ský tábor Zážitkománie, kde zažijí týden plný smíchu, objevování 
a nečekaných zvratů!
Čekají nás:
Tvořivé kouzelné dílny, kde se z prstů stávají štětce a z lepidla kou-
zelný prach.
Tajné expedice, kde objevíme nečekané a  zjistíme možná i  pře-
kvapivé skutečnosti.
Dobrodružné výlety, při kterých se staneme tajnými agenty, piráty 
i objeviteli pokladů.
Obědy a  svačiny, které si sami připravíme a  zvládnou naplnit 
i bříško toho největšího „nejím to.“
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SPORTCAMP: LÉTO V POHYBU,  
KTERÉ ROZHÝBE I LENOCHODY! 18.-22. 8.

Pro školní děti. Cena 2.900 Kč.
Máte doma malého běžce, míčového fanouška nebo nadšeného 
cyklistu? Anebo prostě jen někoho, kdo má energie na rozdávání? 
Pošlete je na Sportcamp, kde jejich síly využijeme na maximum – 
a večer je domů vrátíme příjemně unavené a spokojené!
Co je čeká?
Hry s míčem, od fotbalu přes vybíjenou až po „chyť tu šišku.“ 
Výlety na kolech, kde se nepočítá jen rychlost, ale i smích.
Olympijský den, protože každý si zaslouží medaili (anebo alespoň 
diplom)!
Výlet na raftech po Moravě a vodní hrátky, protože sport a osvě-
žení jdou ruku v ruce.

INFORMACE O DĚNÍ V ZÁKLADNÍ ŠKOLE  
(březen až květen 2025)
Co znamená pojem komunitní škola? Je to škola, v níž se učitelé 
věnují vzdělávání žáků stejně jako ve školách ostatních, ale kromě 
toho se snaží co nejvíce zapojit do své činnosti rodiče a obyvate-
le dané obce. Cílem je, aby škola „žila,“ aby se podílela na životě 
v obci, aby s ní byla co nejvíce propojena. Co to obnáší? Ochotu 
všech zúčastněných na takovém spojení participovat. Tedy učite-
le, kteří jsou ochotni investovat svůj volný čas i do mimoškolních 
aktivit, a  rodiče, kteří udělají přesně totéž. Troufám si tvrdit, že 
obojí v našem městě máme. A dodávám, že některých aktivit se 
účastní také další místní subjekty – firmy, spolky, či jiné školy.
V  každém příspěvku do  zpravodaje uvádím, že aktivit hodných 
zveřejnění je mnoho, místa zde však málo. Což není nářek: ti, co 
nás sledují, vědí, že informace najdou na našich sociálních sítích 
či webových stránkách a nebo přímo ve škole.

Pokračujeme v organizování programů, které jsou doplněním 
výuky a  mají preventivní charakter: zdravý životní styl, správná 
výživa, bezpečnost v kyberprostoru i na silnici, pohybové aktivity, 
besedy s cestovateli…

V  březnu jsme tradičně uspořádali soutěž v  dětském mluve-
ném projevu, na niž navázala přehlídka nejlepších recitátorů pro 
veřejnost. Vést děti ke kultivovanému projevu považujeme za do-
vednost důležitou, a to nejen v případě interpretace literárního či 
hudebního díla, ale pro život vůbec.

Velkou pozornost jsme věnovali přípravě další akce pro veřej-
nost, která se uskutečnila první jarní den. Zahrnovala velikonoční  Den Země – úklid Bzence
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stezku, deset zastavení s  ukázkami výukových aktivit, osm hu-
debních uskupení, módní přehlídku, výtvarné dílny, výstavy 
projektů a výtvarných prací, videoprojekce, soutěže, jarní kavár-
nu… A v neposlední řadě také 50 zaměstnanců a rodičů, 100 dětí 
ochotných strávit ve škole páteční odpoledne a 420 návštěvníků. 
To byl letošní Den otevřených dveří.

Začátkem dubna proběhl zápis do  1. tříd – hlásí se k  nám pa-
desátka dětí. Přesné počty budoucích prvňáčků (souvisí s odklady 
povinné školní docházky) budeme znát v červnu. Děti byly natěše-
né, nastrojené, rodiče dojatí a paní učitelky usměvavé. Zorganizo-
vali jsme historicky první přírodovědnou olympiádu, jíž se zúčastni-
li (s výjimkou prvňáčků) všichni žáci školy. Vyzkoušeli si poznávání 
živočichů, rostlin, hub a  nerostů – a  rozhodně bylo co objevovat! 
Cílem této akce bylo především podpořit zvídavost a pozitivní vztah 
k přírodě, která nás obklopuje. Věříme, že právě takové aktivity po-
máhají dětem lépe vnímat krásu i rozmanitost přírody.

Den Země jsme oslavili tak, že jsme spojili své síly se Služba-
mi města Bzence a společně pomohli uklidit naše město. Žáci se 
s nadšením pustili do práce a společně nasbírali přes dvacet pytlů 
odpadu. Děkujeme všem za jejich obrovské nasazení! Kromě úkli-
du si děti užily i  zajímavý program – nahlédly do  zázemí Služeb 
města Bzence, seznámily se s  jejich technikou, naučily se, jak 
správně třídit odpad, a v zámeckém parku si pak vyslechly pou-
tavou přednášku o stromech. Pro mladší děti byla navíc připrave-
na hravá stanoviště v okolí školy. Čtvrťáci měli dokonce možnost 
nahlédnout do  hasičské zbrojnice. Obrovské poděkování patří 

žákům 9. tříd, kteří pomáhali na stanovištích a doprovázeli mladší 
spolužáky. Bylo krásné vidět, jak si starší i mladší dokáží navzájem 
pomoci a spolupracovat.

Jarní měsíce jsou doslova nabité sportovními soutěžemi, jichž 
se samozřejmě také účastníme. Naše škola pořádala okrskové 
kolo soutěže ve vybíjené, v němž naši žáci zvítězili (v okrese skon-
čili pátí). Mladší fotbalisté si přivezli bronzovou medaili z okres-
ního turnaje v malé kopané, starší chlapci pak medaili stříbrnou! 
V  atletických závodech Pohár rozhlasu se naše mladší děvčata 
umístila na  druhé příčce v  okrese, následující den pak přivezli 
starší chlapci zlato a postup do kraje!

Škola má i malý podíl na krásné pietní akci uspořádané měs-
tem Bzenec k 80. výročí osvobození od fašismu – recitace, hudba 
a zpěv přispěly k důstojnosti tohoto aktu.

V polovině května jsme uspořádali další akci pro veřejnost: tra-
diční vystoupení žáků školy ke Svátku matek. Představily se ma-
žoretky, vystoupili muzikanti, recitátoři, pěvecký sbor. Na  tomto 
vystoupení zazněla i  malá ukázka z  muzikálu Noc na  Karlštejně, 
který bude mít premiéru začátkem června v amfiteátru na Starém 
hradě. Jde o velký projekt, na jehož realizaci pracujeme téměř celý 
školní rok. Podílí se na něm šedesát lidí – děti, učitelé, páni školní-
ci… S realizací nám pomohou Služby města Bzence, Spolek rodičů 
a přátel školy i město Bzenec. Další z příkladů komunitní školy. 

Za  tento způsob fungování naší instituce jsem moc vděčná 
a děkuji všem, kteří se na něm podílejí: kolegům, žákům, rodičům. 

PhDr. Ilona Tranžíková, Ph.D., ředitelka ZŠ a MŠ Bzenec

Den Země – návštěva SMB

Pohár rozhlasu – vítězné družstvo Přehlídka recitátorů Recitační soutěž

22



Svátek matek Čerešničky

Svátek matek Noc na Karlštejně

Zápis do 1. tříd Den otevřených dveří
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JARO SE SRPŠ
Jarní výstava ručních prací a řemesel se uskutečnila dne 30. břez-
na v prostorách kulturního domu. Počasí bylo nepříjemné, a tak 
jsme byli moc rádi hezky v teple a užili jsme si společné dílničky, 
vystoupení (nejen folklorní) a  pořídili si velikonoční dekorace. 
Členové našeho sdružení připravili spoustu dobrůtek, a  protože 
jsou vždy domácí, připravované s láskou, úžasné chuťově i na po-
hled, tak se po nich jen zaprášilo. Všem dětem a jejich trpělivým 
pedagogům patří obrovský obdiv a velké díky za vystoupení, kte-
ré jsme mohli zhlédnout. Je až neuvěřitelné, kolik talentovaných 
mladých lidí máme ve svém okolí!

Na jaře jsme také pomáhali s organizací akcí naší základní ško-
ly – Dne otevřených dveří a Dne matek. Pro starší děti ze základní 
školy jsme pak uspořádali bowlingový turnaj.

Mgr. Alexandra Korvasová, SRPŠ při ZŠ ve Bzenci

KRÁLOVSKÁ ANGLIE
V týdnu od 8. do 14. dubna 2025 se vybraní zájemci z řad žáků naší 
školy (31 účastníků napříč studijními obory a třídami) spolu s pe-
dagogickým doprovodem (Mgr.  Zbyněk Válka, Ing.  Jitka Gálová, 
Ph.D. a Mgr. Libor Toman) zúčastnili zahraničního výjezdu do Vel-
ké Británie s  ubytováním v  hostitelských rodinách v  Guildfordu, 
což je asi 40 kilometrů jihozápadně od Londýna. Na cestě do Ang-
lie jsme měli půldenní zastávku v belgických Bruggách, kterým se 
ne nadarmo říká Benátky severu. Po noci strávené ve čtyřhvězdič-
kovém hotelu v Coquelles, 5 kilometrů od Calais, jsme se v ranních 
hodinách vypravili trajektem do  Doveru. Poté jsme pokračovali 
směr Londýn, kde proběhla prohlídka významných pamětihod-
ností, jako je například The Tower a Tower Bridge, načež jsme se 
odjeli ubytovat do  hostitelských rodin do  Guildfordu. Druhý den 
v Anglii jsme si prohlédli Winchester, který byl kdysi chvíli hlavním 
městem Anglie, a pokračovali jsme do Windsoru, kde se nachází 

královský hrad. Třetí den jsme navštívili středověký hrad Warwick 
a poté jsme pokračovali do univerzitního města Oxford, kde jsme 
byli i  loni. Zde jsme měli možnost si prohlédnout Christ Church 
College, kde se točily některé scény z  filmu o  Harrym Potterovi. 
Poslední den našeho pobytu jsme se po snídani rozloučili s našimi 
hostiteli a přesunuli se opět do Londýna, kde jsme si tentokrát pro 
změnu prohlédli Buckingham Palace, Trafalgar Square, čínskou 
čtvrť a absolvovali jsme jízdu na obřím vyhlídkovém kole London 
Eye. V  podvečer jsme vyrazili směr kanál La Manche na  cestu 
domů. Závěrem je třeba dodat, že naši studenti měli příležitost 
(kromě zhlédnutí řady zajímavých památek a  míst) vyzkoušet si 
pobyt v místních hostitelských rodinách a  tím pádem i komuni-
kaci s  rodilými mluvčími, což zcela jistě rozšířilo jejich kulturní 
a vzdělávací obzory.

Mgr. Zbyněk Válka, učitel anglického jazyka
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YPEF
Již tradičně se na pracovišti školy Přívoz uskutečnilo místní kolo 
mezinárodní soutěže v lesnických znalostech a dovednostech 
YPEF. Místní kolo pro nás organizuje v  rámci spolupráce státní 
podnik Lesy České republiky. Své dovednosti předvedli soutěžící 
v testu a v praktické části. Zde se jednalo například o poznávání 
dříví, stop zvěře, semen lesních dřevin a další. Ve vysoké konku-
renci zvítězili žáci třetího ročníku oboru Ekologie a  životní pro-
středí ve složení Vít Zapletal, Barbora Němcová a Dominika Jureč-
ková. Vítězové postupují do krajského kola, ve kterém jim přejeme 
hodně úspěchů. Tato soutěž se těší vysokému zájmu a každý rok 
je vidět, že si soutěžící výrazně rozšiřují znalosti z oboru lesnictví. 
Důkazem toho je, že v uplynulém ročníku jsme měli tým i v národ-
ním kole. 

LESNICKÝ DEN 
Měsíc duben je pravidelně ve znamení akce „Lesnický den školy 
na Přívoze.“ Ne jinak tomu bylo i v letošním roce, kdy jsme v rámci 
této akce zorganizovali za účasti našich žáků napříč obory i exter-
ních spolupracovníků řadu zajímavých ukázek. Všichni účastníci 
tak mohli nahlédnout pod pokličku jednotlivých oborů pracoviš-
tě Přívoz a dozvědět se řadu zajímavostí. K vidění byly myslivecké 
ukázky, kynologie, ukázky práce zahradníků a rybářů, seznámení 
s ekologií a  lesním hospodářstvím. Návštěvníci si mohli vyzkou-
šet některé činnosti, jako například soustřeďování dříví koňmi, 
měření dříví, zalesňování, poznávání rostlin, měření stojících 
stromů a mohli se seznámit také s monitoringem pomocí dronu. 
Celá akce proběhla za vysoké účasti zejména základních škol, ale 
přišli se podívat i zájemci z řad veřejnosti a naši bývalí absolventi. 

Ing. Tomáš Crhonek, MBA, zástupce ředitele, pracoviště Přívoz
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Střední  škola  gastronomie,  hotelnictví  a   lesnictví  
Bzenec  

Střední škola gastronomie, hotelnictví a lesnictví Bzenec, příspěvková organizace 
náměstí Svobody 318, 696 81 Bzenec, tel. 518 384 527, www.sosbzenec.cz, e‐mail: info@sosbzenec.cz 

 

MATURITNÍ OBORY 
Masér sportovní a rekondiční 69 – 41 – L / 02 

Hotelnictví    65 – 42 – M / 01 

Ekologie a životní prostředí 16 – 01 – M / 01 

 

UČEBNÍ OBORY 
Cukrář   29 – 54 – H / 01 

Kuchař – číšník  65 – 51 – H / 01 

Lesní mechanizátor 41 – 56 – H / 01 

Rybář   41 – 53 – H / 01 

Zahradník   41 – 52 – H / 01 

NÁSTAVBOVÉ STUDIUM 
Mechanizace zemědělství  41 – 45 – L / 51 
a lesního hospodářství   
Podnikání    64 – 41 – L / 51 

JEDNOLETÉ OBORY  
(rozšíření kvalifikace, zkrácené studium pro uchazeče 

s výučním listem nebo maturitní zkouškou) 

Cukrář   Lesní mechanizátor 
Hotelnictví   Rybář 
Kuchař – číšník   Zahradník  
Výrobce potravin 

UČEBNÍ OBORY 
(pro žáky se speciálními vzdělávacími potřebami) 

Potravinářská výroba – cukrářské práce             
                        29 – 51 – E / 01 

Zahradnické práce 41 – 52 – E / 01 

Využijte zajímavé prostředí a podmínky pro svoje vzdělání. 
Více na www.sosbzenec.cz 
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DPS
TRÉNOVÁNÍ PAMĚTI NEBO KERAMIKA  
PRO SENIORY
To jsou akce, které se konají na  Domě s  pečovatelskou službou 
Bzenec. Na následujících řádcích si můžete o obou krátce přečíst 
a třeba nás příště také navštívit. 

Trénování paměti představuje soubor aktivit, které trénují ne-
jen paměť, ale i pozornost, rozumové schopnosti, slovní zásobu, 
logické myšlení a další. Kromě toho se jedná o společenskou akti-
vitu pomáhající předcházet sociálnímu vyloučení.

Na Domě s pečovatelskou službou (Horní náměstí 54) probíhá 
trénování paměti již několik let, zpravidla jednou za měsíc. Leták 
s  pozváním je vždy vyvěšen na  dveřích DPS, webových strán-
kách města i na nástěnce v  infocentru. Střídají se u nás dva lek-
toři – Mgr. Zdeněk Gloz (doporučuji jeho stránky www.pametar.cz) 
a Zdeněk Choura. Pro představu si níže můžete vyzkoušet cvičení 
od Zdeňka Gloze.
Podle obrázků zkuste poznat přísloví a z písmen najít jméno a druh 
ovoce:

Trénování paměti nebo keramika pro seniory 
 
To jsou akce, které se konají na Domově s pečovatelskou službou Bzenec. Na následujících 
řádcích si můžete o obou krátce přečíst a třeba nás příště také navštívit.  
Trénování paměti představuje soubor aktivit, které trénují nejen paměť, ale i pozornost, 
rozumové schopnosti, slovní zásobu, logické myšlení a další. Kromě toho se jedná o 
společenskou aktivitu pomáhající, která předcházetí sociálnímu vyloučení. 
Na Domě s pečovatelskou službouPS (Horní náměstí. 54) probíhá trénování paměti již 
několik let, zpravidla jednou za měsíc. Vždy je vyvěšen Lleták s pozváním je vždy vyvěšen 
na dveřích DPS, webových stránkách města inebo na nástěnce v infocentru. Střídají se u nás 
dva lektoři – Mgr. Zdeněk Gloz (doporučuji jeho stránky www.pametar.cz) a pan Zdeněk 
Choura.  
Pro představuukázku si níže můžete vyzkoušet cvičení od Zdeňkapana Mgr. Gloze..  
 
Podle obrázků zkuste poznat přísloví a z písmen najít jméno a druh ovoce: 
 

 
S keramikou pro seniory jsme začali na podzim loňského roku. Zájemci si mohli vytvořit 
vánoční i jiné dekorace pod vedením lektorky paní Ireny Koukalové Uličné. Po vypálení si 
výrobky naglazovali a odnesli s sebou domů, aby jim dělaly radost.  
Práce s hlínou je jednou z nejlepších forem aktivizace pro seniory., Ppřináší nejen radost 
z tvoření, ale dochází při ní i k procvičení jemné motoriky, podpoře kognitivních funkcí, 
uvolnění stresu a má i spoustuu dalších benefitů.  
Díky pozitivním ohlasům jsme keramiku zopakovali na jaře letošního roku, kdy byla účast 
ještě větší, a máme v plánu pokračovat i nadále. Informace o akci opět vyvěsíme s předstihem 
na dveřích, webových stránkách a nástěnce v infocentru. Ohledně jiných dotazů můžete volat 
na telefon. 725 843 704 (Mgr. Gabriela Pecháčková, PS Bzenec).  
 
 

 

Naformátováno: Písmo: Kurzíva

Naformátováno: Písmo: Kurzíva

Naformátováno: Zarovnat do bloku
KERAMIKA PRO SENIORY
S keramikou pro seniory jsme začali na podzim loňského roku. Zá-
jemci si mohli vytvořit vánoční i  jiné dekorace pod vedením lek-
torky Ireny Koukalové Uličné. Po vypálení si výrobky naglazovali 
a odnesli s sebou domů, aby jim dělaly radost. 

Práce s hlínou je jednou z nejlepších forem aktivizace pro seni-
ory. Přináší nejen radost z tvoření, ale dochází při ní i k procviče-
ní jemné motoriky, podpoře kognitivních funkcí, uvolnění stresu 
a má i spoustu dalších benefitů. 

Díky pozitivním ohlasům jsme keramiku zopakovali na  jaře 
letošního roku, kdy byla účast ještě větší, a  máme v  plánu po-
kračovat i nadále. Informace o akci opět vyvěsíme s předstihem 
na dveřích, webových stránkách a nástěnce v infocentru. Ohled-
ně jiných dotazů můžete volat na telefon 725 843 704 (Mgr. Gab-
riela Pecháčková, PS Bzenec). 
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SMÍŠENÝ PĚVECKÝ SBOR JAROSLAV 
Náš pěvecký sbor má za sebou další aktivní období plné hudby, 
přátelských setkání a  podpory místních tradic. Letošní činnost 
jsme zahájili tradiční valnou hromadou, kde jsme se ohlédli za do-
savadní činností sboru a  zhodnotili uplynulý rok. Bylo příjemné 
připomenout si úspěšná vystoupení při příležitosti celoročních 
oslav našeho kolektivu. Také jsme nastavili plán letošních vystou-
pení, kterých není málo.

První naší „nepěveckou“ aktivitou, na  které se podílela velká 
část sboru, byla zastávka při fašaňkové pochůzce, kterou letos 
stejně jako každý rok pořádal SPT Bzenčan. Rádi jsme jim podali 
pomocnou ruku a také jsme se zúčastnili fašaňkové besedy u cim-
bálu. Přispěli jsme tak k uchování této krásné tradice, kdy hudbou 
a zpěvem ožívají ulice našeho města.

Naše vystoupení 8. března v sousedním Moravském Písku při 
příležitosti Mezinárodního dne žen bylo pro všechny velkým po-
těšením. Svým zpěvem jsme chtěli poděkovat a vzdát hold ženám, 
jejichž síla a  laskavost jsou v  každodenním životě nepostrada-

telné. Publikum nás přijalo s vřelostí a pozitivními ohlasy. Po vy-
stoupení jsme poseděli se známými při společném občerstvení. 
Děkujeme vedení obce za pozvání.

Členové výboru v březnu navštívili našeho dlouholetého člena 
pana Josefa Vráblíka při příležitosti jeho narozenin. Společně 
jsme popřáli, poseděli a  zavzpomínali na  společné chvíle. Tato 
návštěva byla nejen plná emocí, ale také důkazem toho, že náš 
pěvecký sbor není jen o  zpěvu, ale také o  soudržnosti, podpoře 
a přátelství.

V letošním roce nás čeká několik vystoupení, na která se při-
pravujeme na pravidelných zkouškách. Věříme, že naše poslucha-
če potěšíme.

Děkujeme všem našim příznivcům za  podporu a  těšíme se 
na další společně strávené chvíle plné hudby!
Za SPS Jaroslav 

Jitka Jablonická, jednatelka
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SPS JAROSLAV  
BZENEC 

hledá 
posily do sboru 

především muže s hlubokým hlasem 
 

Nebaví vás zpívat ve sprše, kde vás nikdo neslyší? 
Cítíte, že byste chtěli zpívat v kolektivu? 

 

Nabízíme: 
Být členem kolektivu s 50ti letou historií 

Zažít nezapomenutelné zážitky z koncertů a vystoupení 

Být součástí party, která si užívá hudby, zábavy a přátelství 

 

Požadujeme: 
Chuť do zpěvu 

 

Info: Rostislav Valenta – 606 302 983 

BZENECKÝ FOLKLORNÍ FESTIVAL
Kaple svatého Floriána a Šebestiána ve Bzenci opět v červnu ožije 
v rytmech lidové hudby a tance! Od čtvrtka 19. června až do ne-
děle 22. června zde totiž proběhne druhý ročník Bzeneckého fol-
klorního festivalu. 

Program odstartuje už ve čtvrtek 19. v dopoledních hodinách 
hudebním workshopem pro vybrané třídy mateřské i základní ško-
ly pod vedením Anny Habancové. Pokračovat se bude od 17 hodin 
besedou na téma „Od jezuitské búdy k masným krámům“ ve Víc než 
bistro ve Bzenci. Besedu povede Petr Janovský, předseda spolku 
Starý Bzenec. A od 21:30 se můžete těšit na letní kino na zámku. 

V pátečním programu „Obchůzky a zvyky s muzikou i bez mu-
ziky aneb Pade? De!“, jenž bude v amfiteátru u kaple od 20 hodin, 
předvedou folklorní soubory choreografie Davida Mikuly, který 
ve své tvorbě propojuje různé žánry, hudební styly i člověka s pří-
rodou a činí tak už pár desítek let. Prostě Pade? De! Těšit se může-
te na domácí SPT Bzenčan, FS Pentla a Veselou Partyju.

Hravé a  zábavné vystoupení si spolu s  dětmi užijete v  sobotu 
od 16 hodin v pořadu „Když sem byl maličký pacholíček/S dětmi 
za folklorem,“ který se rovněž uskuteční v amfiteátru u kaple. V tom-
to pořadu se představí domácí DFS Maličký Marijánek, DFS Mari-
jánek, DFS Bzenčánek a jejich hosté DFS Dúbravěnka, DFS Děcka 

z Buchlovic a DFS Veličánek. V hudebně-tanečním pořadu „Cesta 
životem“ vás od  19 hodin soubory provedou důležitými okamži-
ky lidského života. Těšit se můžete na folklorní soubor Vyslúžilci, 
Slovácký soubor Svatobořice-Mistřín, Kyjovský mužský sbor, Zpě-
vulenky z Čeložnic, DFS Lipinka a domácí SPT Bzenčan. Večerní 
program bude ve volnějším duchu formou posezení u ohně. Zpívat 
a mudrovat budete moci s Vlastimilem Ondrou, pěveckým sborem 
Nivnička a Muzikášou na téma Písně existencionální.

Páteční i sobotní večer si až do pozdních hodin společně užije-
me u cimbálové muziky v pořadu „Veselo hudci!“ V pátek bude hrát 
Cimbálová muzika Pentla a v sobotu Cimbálová muzika Oskoruša.

S festivalem se rozloučíme nedělním koncertem uměleckého tě-
lesa Musica Folklorica, který bude v zámeckém parku od 15 hodin.

Přijměte naše srdečné pozvání a přijďte si s námi užít čtyři dny 
plné skvělého hudebně-tanečního programu. Na všechny pořady 
festivalu je vstupné dobrovolné.

Záštitu nad festivalem převzal starosta města Bzence, hejtman 
Jihomoravského kraje a senátorka za Hodonínsko, Kyjovsko a Ve-
selsko.

Za celý organizační tým BFF srdečně zve Lucie Hacarová
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KULTURNÍ JARO VE BZENCI: OD ROCKU PO CIMBÁL,  
OD SMÍCHU PO ZÁŽITKY
Kdyby se jaro ve  Bzenci dalo shrnout do  jedné věty, zněla by 
asi takto: Hudba hrála, divadlo dojalo, víno teklo a  sál praskal 
ve  švech. Na  své si přišli hned zkraje jara rockeři při koncertu 
kapel Doga a Morčata na útěku. O pár týdnů později se pódium 
rozzářilo hvězdami muzikálového nebe – Honza Kopečný, Josef 
Vágner a Petr Ryšavý ukázali, že Muzikály naruby znamenají hlav-
ně smích, nápady a emoce.

To, že to u nás umí roztočit i mladší ročníky, potvrdila taneční 
párty, po které se zdi kulturáku ještě pár dní třásly.

A  zlatý hřeb jarního programu? Bez debat: Lucie Bílá. Tento-
krát s sebou přivezla i chlapecký sbor Boni Pueri a jejich koncert 
byl jedním velkým hudebním pohlazením po duši. Kdo byl, ten ví, 
a kdo nebyl, ať lituje.

Ani milovníci divadla nepřišli zkrátka. Když se rozneslo, že 
do Bzence přijede Simona Stašová s Michalem Dlouhým, šel pře-
dprodej na  dračku. Představení Vím, že víš, že vím bylo dlouho 
dopředu vyprodané a po jeho zhlédnutí bylo všem jasné, že tento 
herecký koncert bude zážitkem, na který se nezapomíná.

Letos jsme také přidali novinku – přednášky. Protože kultura 
sice hladí, ale vědění tě nezradí. Začali jsme prakticky: „Život bez 
bolesti“ v podání chiropraktika Vinci Lászla přinesl spoustu uži-
tečných rad i pár praktických ukázek přímo v sále.

Následovalo milé vzpomínání na historii bzenec-
kého konzervárenství a  jarní sérii uzavřela Kačka 
Ostrá alias se svojí přednáškou “Cestuji za Kačku.“ 
Totálně vyprodané divadélko Kašpárek si vyslech-
lo, jak se za pár drobných podívat třeba na Kapver-
dy, a díky jejím tipům se nám už v hlavě začaly rojit 
plány na letní cestování.

A protože u nás jaro nikdy nekončí jen tak oby-
čejně, první květnovou sobotu jsme společně se 
spolkem Bzeneckých vinařů uspořádali druhý roč-
ník Festivalu vína a jídla.

V  amfiteátru zámeckého parku se to hemžilo 
dobrotami ze všech koutů světa a  skvělými víny 
místních vinařů. Přišlo na  dva tisíce návštěvníků, 
a  to už je pořádná degustace! Atmosféru doladili 
Drmolice, Marijánek, Bzenčánek a  cimbálová mu-
zika Chrústi, celé odpoledne až do večerních hodin 
hrála skvělá cimbálovka Floriánek. Program slo-
vem doprovodila Markéta Hrubešová, která přímo 
na  pódiu předvedla i  své kuchařské umění. Dala 
návštěvníkům ochutnat a mňam!

Májku se podařilo návštěvníkům festivalu po-
stavit s hudebním doprovodem Marýnky z Vracova  
a  stála jako podle pravítka.

Děti se mezitím obávaly o soud Jeníčka a Mařen-
ky při pohádce Loutkového divadélka Kašpárek, 
řádily v dětské zóně, luštily hádanky a plnily úkoly 
na  stezce. Po  čtvrté hodině se sice počasí trochu 
pokoušelo zábavu překazit, na  Bzenčany si však 
nepřišlo a ti poslední odcházeli z areálu až před je-
denáctou hodinou v noci.

Zkrátka a dobře – jaro ve Bzenci bylo opět plné života, barev, 
tónů i chutí. A protože my si nenecháme ujít žádnou příležitost se 
potkat, chystáme:

	18.	6.	 Olympijský	běh
 5. 7. Generace
	12.	7.	 Taneční	párty

Bzenecká pouť 2025
	15.	8.	 Vernisáž	výstavy	obrazů	Lenky	Jurečkové
	 	 Retropárty	se	skupinou	Lunetic
	16.	8.	 Taneční	zábava	se	skupinou	Generace
	17.	8.	 Bambulková	show	s Kájou	a Bambuláčkem
	 	 Cimbály	na ulici	a zarážání	hory

Na  Bzeneckém krojovaném vinobraní se můžete těšit na  vy-
stoupení Kollárovců, v  říjnu na  Davida Gránského v  představení 
Geniální nápad a v listopadu na přednášku o Žítkovských bohy-
ních. Zapište si do diářů – a těšíme se na vás!

Irena Koukalová Uličná, místostarostka
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FESTIVAL VÍNA A JÍDLA  
Z HISTORIE VINAŘSTVÍ VE BZENCI
Milí přátelé vína a jídla, jmenuji se Libor Kuchař, jsem zástupcem 
Bzeneckého rodinného vinařství a chtěl bych vás za sebe i všech-
ny místní vinaře přivítat tady ve  Bzenci, v  našem prastarém vi-
nařském městě v  srdci Moravského Slovácka. A  moc poděkovat 
za vaši hojnou účast, která určitě vytvoří tu správnou atmosféru 
tohoto festivalu. 

No a  právě tady na  tomto místě v  historickém areálu našeho 
zámeckého parku, kde jsou všude pod námi i okolo nás dodnes 
stovky metrů plně funkčních a  využívaných vinných sklepů, je 
dobré si říct pár střípků z naší vinařské historie, která je skutečně 
velmi dlouhá, bohatá i významná. 

Určitě nechci století po století popisovat vše podstatné, co se 
tu ve vinařství odehrálo, spíše vám chci sdělit, co mě z naší vinař-
ské historie oslovilo a zaujalo.

Jde o naše dvě hlavní odrůdy bílého a červeného vína – Ryzlink 
rýnský a Burgundské – Rulandské modré. Těmi to v podobě vinice 
a hroznů vše začíná a taky kvalitním hotovým vínem končí. Obě 
jsou úzce spojené s historií našeho města. 

V  mládí jsem často slyšel od  místních vinařů, že Ryzlink rýn-
ský sem byl přivezen už v  dobách císaře Karla IV. Jak víme, byl 
to Lucemburk, co by kamenem dohodil do oblasti Porýní. A hned 
mně tato informace připadala věrohodná a velmi atraktivní. Že již 
po dlouhých šest století má právě tato královská odrůda ve Bzenci 
své pevné místo a stala se z ní symbolika celého našeho vinařství. 

Vzhledem k  této místní významnosti tu můj otec Oldřich Ku-
chař, zakladatel Bzeneckého rodinného vinařství, spolu s ostatní-

mi místními vinaři pořádal patnáct let velkolepou Galerii Rýnské-
ho ryzlinku, kde se každoročně shromáždilo na 500 vzorků z pěti 
zemí Evropy.

Naopak hlavní odrůda našich červených hroznů – Burgundské – 
Rulandské modré sem byla cíleně přivezena mnohem později, 
teprve v  polovině 19. století, majiteli bzeneckého panství, a  to 
hrabaty z Reichenbachu a Lesonic. Tento panovnický rod půvo-
dem z  Hessensko-Kasselska to měl do  Burgundska taky, co by 
kamenem dohodil…

A přestože Bzenec patřil do takzvané severní vinařské oblasti –  
tedy oblasti méně příznivé červeným odrůdám, nebáli se zde vý-
sadbu provést a postupně, na tu dobu velmi moderní technologií, 
z této odrůdy vytvořit prestižní značku našeho červeného vína. 

A protože museli zákazníky této nové odrůdě učit, začal se z ní 
vyrábět nejprve kvalitní bezbarvý klaret jako základ při výrobě 
prvních šampusů z  produkce hraběcího zámeckého vinařství 
v 80. a 90. letech 19. století.

Dnes je Pinot Noir, neboli Burgundské – Rulandské modré, 
mnohdy doporučován i lékařskými experty (samozřejmě v malém 
množství) jako prevence proti onemocnění srdce, cév, mozku…

Závěrem pevně věřím, že právě probíhající obnova a revitaliza-
ce celého zámeckého areálu ve Bzenci bude skutečně tím pravým 
impulsem k tomu, aby se ze Bzence po dokončení stala další per-
la jižní Moravy – skutečné centrum vinařské turistiky provázané 
s tradiční pohostinností svých obyvatel. Přátelé, přeji vám skvělé 
zážitky s našimi víny i jídly.

POUTNÍ MŠE SVATÁ K SVÁTKU SVATÉHO FLORIÁNA
V sobotu 3. května od 11 hodin se na kapli nad Bzencem konala 
poutní mše svatá u příležitosti svátku svatého Floriána, patrona ha-
sičů. Mši celebroval místní kněz Martin Rumíšek. Mše se zúčastnily 
i  okolní sbory dobrovolných hasičů ze Syrovína, Žeravic, Morav-
ského Písku, Petrova a Lipova. Tímto jim chci poděkovat za jejich 

účast. Děkuji také všem přítomným bzeneckým občanům, hudeb-
nímu doprovodu a v neposlední řadě děkuji i za krásné překvapení 
s bzeneckým krojem, který obléklo hned pět děvčat pod vedením 
Anety Šejnové.

Klára Otépková, starostka sboru
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LENKA JUREČKOVÁ (*1977)
Pochází ze Bzence, žije v  Praze. Na  Slovácko se ale velmi často 
a ráda vrací.

Folklorní různosti 
Las diversidades del folclore
Dne 30. října 2023 jsme při příležitosti 100. výročí česko – argen-
tinských vztahů na konzulátu v Buenos Aires vystavili mé obrazy 
s  folklorní tematikou Slovácka a  fotografie pražského fotografa 
a  milovníka moravského folkloru Miloše Tancibudka. Fotky jsou 
inspirované ženským tělem a jsou také propojeny s mojí malbou 
a  doplněny krásnými, výstižnými básněmi Petra Doubravy nebo 
texty moravských písniček.

Výstava se uskutečnila díky úžasné slečně etnografce 
Mgr.  Aničce Jagošové, která v  Argentině mezi českými krajany 
pracovala na  svých etnografických výzkumech. Jí patří za  vše 
největší dík!

Záštitu nad výstavou převzal poslanec Parlamentu České re-
publiky Mgr.  Martin Hájek, folklorista, cimbalista a  učitel z  Ra-
dějova na  Strážnicku. Za  překlady textů vděčíme Migueli Va-
lentín-GamazoPontijasi, Španělovi žijícímu v  Praze, nadšenci 
do folkloru hlavně Uherskohradišťska.

Pro mě byla výstava v Argentině velmi symbolická. V roce 1913 
tam ze Bzence odešel za  prací můj pradědeček Pavel Jurečka, 
dědeček mého tatínka Pavla Jurečky. Náš rodinný příběh samo-
zřejmě není ojedinělý. Takové se za  první republiky odehrávaly 
v rodinách na Slovácku celkem často. Ten náš mi připomíná text 
krásné písničky Musica Folklorica, kterou zpívá Martin Prachař.  

„V Brémách šífy na nás čekajú. Do Ameriky, fabriky, volajú…“
3. 3. 1913 byl mému pradědečkovi, Pavlovi 1., vydán pas na ces-
tu do  Ameriky. Cestoval ze Bzence vlakem do  Brém. Odtud píše 
25. 4. 1913 své manželce Terezii Jurečkové a šestiletému synovi 
Pavlíčkovi pohlednici a sděluje jim, že se nedostane do Severní, 
ale do Jižní Ameriky. „V sobotu sedal jsem na šíf.“

Děda mého otce se dostal do  Argentiny, do  Santa Fé, kde žil 
a pracoval nejen jako zedník. Aby se uživil, dělal různé dělnické 
práce. Část peněz posílal své ženě, která pak za ně koupila domek 
v Barákách. Po 1. světové válce se Pavel z Ameriky na krátký čas 
vrátil domů. Zanedlouho ale odjíždí zpět do  Argentiny. Později 

Hasiči, poutní mše svatá k svátku svatého Floriána.
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píše svému synovi Pavlovi dojemný dopis, ve kterém se s ním loučí 
navždy. Snažíme se po  pradědovi něco vypátrat, bohužel zatím 
bez výsledku. 

Věřím ale, že alespoň obrazy a  fotografie s  moravskou duší 
oslovily návštěvníky výstavy na ambasádě České republiky. Ješ-
tě jednou velké díky Aničce Jagošové za  skvělou organizaci při 
instalaci a samotnou krásnou vernisáž i za účasti českého velvy-
slance  PhDr. Lubomíra Hladíka a jeho ženy.

Výstava pak putovala do Córdoby, kde byly obrazy a fotogra-
fie vystaveny v  České hospodě. Skvělé místo pro setkávání lidí 
s uměním! 

Dne 15. srpna 2025 v  17 hodin v  rámci Bzenecké pouti pro-
běhne v kapli svatého Floriána a Šebestiána zahájení výstavy ob-
razů Lenky Jurečkové. Výstava potrvá po dobu pouti.

PhDr. Pavel Jurečka

BZENECKÉ PĚSNIČKY 1941–1945
V  minulém čísle připomněl Pavel Jurečka pozoruhodnou osob-
nost Antonína Pojety – výtvarníka, učitele a  nositele folklorních 
tradic ve  Bzenci. Ze zpěvníku Bzenecké pěsničky 1941–1945, 
který obsahuje celkem 31 autorských skladeb, nám představil 

první dvě. V tomto čísle přinášíme další dvě písně z  tohoto výji-
mečného souboru, jenž vznikal v  nelehkých válečných letech, 
a přesto oplývá radostí, nápaditostí a láskou k rodnému kraji.
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SPOLEČENSKÁ KRONIKA
Blahopřejeme všem, kteří nyní oslavují svá významná životní jubilea:

80 let
Věra Blažková
Antonín Chamrád
Jiří Jurčík
Marie Píšťková
Stanislava Polášková
Františka Přibylová
Jarmila Stočková
Květoslava Študentová
Jiřina Tomešková
Eva Valentová
Jaroslav Vratislavský
Jarmila Žůrková

85 let
Anna Bednaříková
Zdenka Škodáková
Marie Ulrichová

91 let
Jarmila Jakšová
Zdeňka Solíková
 

92 let
Marie Sukupová
Josef Vráblík

93 let
Františka Eliášová
Marie Pochylá

94 let
Ján Sciranka

Loučíme se s občany, kteří opustili naše řady:

Marcela Bečková
Jaroslav Brázda
Pavel Bukvald
Jana Juříková
Magdaléna Koláriková
Antonie Michalčíková
Květoslava Polášková
Jana Reimitzová
Karel Soukup
Jana Valašková

Uzavřené sňatky:

Michal Zrůna ze Strážnice a Jana Juříková z Radějova
Tomáš Mičulka a Markéta Čumíčková oba ze Vnorov

Vítání občánků:

Diana Becherová
Ema Čechová
Tadeáš Dulovecz
Kristián Handl
Alois Andreas Labancz
Kryštof Maléř
Aleš Michalík
Marie Viezanová
Eduard Vojáček
Adam Žiga
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Z PERA NAŠICH 
ČTENÁŘŮ…
NEBE PEKLO RÁJ

Na ramenou rán
slunce postojí…
Potemnělé mlžnou tmou…
sotva paprsky
lásku zahojí.
Ty tvoje
očí studánky
ty moje
dokořán
celou noc zoufale hledaly…
A prsty…
a dlaněmi…
na ramenou noci
láska v lásce
postojí…
Uvěřili jsme
v nebe
peklo
ráj.
Šeptals mně
do dlaní…
s bolestí…
S vůněmi laskavých dotyků
popošel
nocí
k ránu
ráj…
když se oči našly.

Vítězslava Radostová

NAŠI RODÁCI
KAREL BUBELA
továrník, politik, čestný občan města Bzence
* 20. 2. 1846 Vsetín
† 6. 2. 1908 Vsetín

Karel Bubela se ve  Bzenci nenarodil, přesto je jeho ži-
vot s naším městem spjat a je jedním z našich čestných 
občanů.  Pocházel ze starého evangelického rodu z Va-
lašska. Narodil se ve  Vsetíně a  jeho rodina byla pevně 
spjata s předtolerančním evangelickým hnutím. Děde-
ček byl vsetínským radním a  nositelem zlatého kříže 
za zásluhy, otec Josef se vyučil ševcem, ale později vy-
budoval hostinec a lázně v Lázkách a stal se starostou 
města. Karel měl bratra Jana (1855–1889).

Studoval ve  Vídni, Brně a  Praze, poté absolvoval roční studium na  technice. Zapojil 
se do rodinného obchodu se dřevem. Roku 1871 se oženil s Barborou Drahokoupilovou 
z Dolních Bučic. Již v roce 1872 založil ve Bzenci se svým otcem a bratrem firmu Bratři 
Bubelové zaměřenou na obchod se dřevem. Ve Bzenci se mu narodili synové Karel a Jind-
řich. Ač bylo vedení firmy v roce 1876 přesunuto zpět do Vsetína, zůstal se Bzencem úzce 
spojen. V roce 1882 patřil k zakladatelům a propagátorům místní Tělocvično-hasičské 
jednoty Sokol.

Do  politiky vstoupil roku 1878, kdy kandidoval za  Českou národní stranu do  Mo-
ravského zemského sněmu. První volby prohrál, ale roku 1884 byl zvolen jednomyslně 
a tento úspěch se ještě třikrát zopakoval. Na sněmu se věnoval především hospodářství, 
daním a bankovnictví. Působil jako místopředseda a později předseda finančního výboru 
a zasloužil se o přísun podpor do zanedbávaných oblastí, zejména na Valašsko.

Byl rytířem Řádu železné koruny III. třídy, radním ve Vsetíně, čestným občanem mno-
ha měst včetně Bzence a čestným členem řady spolků. Zemřel po dlouhé nemoci 6. února 
1908 ve věku 62 let. Pohřben byl 9. února na evangelickém hřbitově ve Vsetíně.

Petr Janovský
Foto a údaje čerpány z www.osobnostivalasska.cz

TOULKY BZENCEM A OKOLÍM
O VZNIKU BUDOVY DNEŠNÍ POŠTY
Na konci 20. let minulého století stál ve Bzenci na místě dnešní pošty dům čp. 85, jehož 
přední trakt byl ve velmi špatném technickém stavu – část se dokonce samovolně zřítila. 
Tato situace se stala podnětem pro důležitou investici, která měla nejen nahradit nevy-
hovující budovu, ale zároveň podpořit místní stavební ruch a zaměstnanost. Vznikl tak 
plán na výstavbu moderního městského domu nabízejícího prostory pro poštovní úřad 
i byty k pronájmu.

Zpočátku se vedly spory, zda stavbu umístit na místo původního domu čp. 85, nebo 
do středu náměstí na pozemek domu čp. 323. Po několikerém jednání rozhodl okresní 
úřad ve prospěch místa původní stavby. V roce 1932 tak začala výstavba jednopatrového 
domu s rovnou střechou – prvního svého druhu v Bzenci.

Projekt navrhl brněnský architekt inženýr Miloslav Kopřiva (1894–1968), významná 
postava československé architektury meziválečného období. Absolvent ČVUT v  Praze 
a pozdější děkan Fakulty architektury v Brně se ve 30. letech profiloval jako progresivní 
projektant moderních staveb. Vedle bzenecké pošty stojí například za návrhem známého 
obchodního domu Brouk a Babka v Brně (dnes Baťa na ulici Česká).

Stavbu obecního domu realizovaly firmy Mir. Holomek a  Polášek za  510  000 Kč. 
Dalších cca 50 000 Kč připadlo na samostatné zakázky pro instalace vody, elektřiny, 
topení a  hromosvodů. Přispělo i  ministerstvo sociální péče částkou 21  000 Kč. Dům 

ZPRÁVY 
Z KNIHOVNY
Městská knihovna oznamuje svým 
čtenářům, že půjčovní doba o prázdni-
nách (červenec– srpen) bude násle-
dující:

Pondělí 8 – 12 14 – 17  
Čtvrtek 8 – 12 14 – 17 

Od 21. července do 1. srpna bude 
knihovna uzavřena z důvodu řádné 
dovolené.

Jitka Navrátilová
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byl dokončen 1. října 1932 a 1. listopadu již do nových prostor 
přesídlil poštovní úřad.

V  přízemí se nacházelo kromě pošty také četnické velitelství, 
obecní knihovna a menší byt pro zubní ateliér paní Hásové–Jen-
šíkové. V prvním patře vznikly tři rodinné byty. Nájemné z jednot-
livých prostor činilo ročně přes 30 000 Kč, což bylo významným 
přínosem pro obecní rozpočet. Celkové náklady stavby se vyšpl-
haly na 580 000 Kč.

Dnes je již téměř stoletá budova významnou ukázkou moderní 
meziválečné architektury. Díky dílu Miloslava Kopřivy má Bzenec 
dodnes stavbu, která spojuje účelnost s  estetickou hodnotou 
a nese stopy tvorby jednoho z významných architektů své doby. 
A právě proto bychom si jí měli vážit, pečovat o ni a pokud možno 
zachovat její původní vzhled i pro další generace.

Text: Petr Janovský

Původní dům čp. 85 na místě dnešní pošty.

Nový dům čp. 85 na snímku z 30. let 20. století

38



HLEDÁME NOVÉ 
KOLEGY A KOLEGYNĚ 

Buďte součástí výroby cukrovinek pro celý svět!

VEDOUCÍ DOPRAVY A LOGISTIKY

MECHANIK PROVOZNÍ ÚDRŽBY

PROJEKTOVÝ INŽENÝR
• Stabilitu silného zaměstnavatele
• Měsíční příděl cukrovinek 
• 5 týdnů dovolené
• Závodní stravování
• Možnost okamžitého nástupu

NABÍZÍME

tel. 518 398 765 kariera@candyplus.cz  www.candyplus.cz

OPERÁTOR VÝROBY

J. Skácela 1656, Strážnicejana.kutna@nemovision.cz731 197 737www.nemovision.czJ. Skácela 1656, Strážnicejana.kutna@nemovision.cz731 197 737www.nemovision.cz

J. Skácela 1656, Strážnice
jana.kutna@nemovision.cz
731 197 737
www.nemovision.cz

Chcete prodat
nemovitost?
➤ RYCHLE
➤ BEZ STRESU
➤ ZA SPRÁVNOU CENU?

Postaráme se o celý proces – od profesionální
prezentace až po bezpečný prodej.

Obraťte se na nás!
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BZENECKÝ ZÁMEK V PROMĚNÁCH IX.
Po smrti hraběte Viléma Otty v roce 1866 přešla správa bzenec-
kého panství na  jeho vdovu, hraběnku Amélii z  Reichenbachu 
a Lesonic. Ještě téhož roku jmenovala správcem celého panství 
Franze Schwarzmanna, jednoho z prvních a nejlepších absolven-
tů vinařské a ovocnářské školy v Klosterneuburgu.

Již za života hraběte Viléma Otty, na počátku 60. let 19. sto-
letí, byla zahájena rekultivace panských vinic. Franz Schwarz-
mann v této činnosti pokračoval a vinice byly brzy plně výnosné. 
Na počátku 70. let 19. století provedl první pokusy o výrobu sektu 
kvašením v  lahvi podle známé francouzské metody používané 
v oblasti Champagne. Přestože počáteční výsledky nebyly uspo-
kojivé, Schwarzmann ve výrobě s rostoucím úspěchem pokračo-
val. Do roku 1890 se roční produkce sektu zvýšila na 40 000 lahví 
a plocha obhospodařovaných vinic se zdvojnásobila. V úrodných 
letech dosahovala úroda velkostatku 1 100 hektolitrů bílého 
a 300 hektolitrů červeného vína. Sekty značek Nonpareill, Cabi-
ner a Extra dry si brzy získaly světovou proslulost a byly oceněny 
na mnoha evropských soutěžích a výstavách.

V  roce 1897 velkostatek zřídil za  zámkem šest skleníků pro 
pěstování hroznů. Díky vyšší teplotě se první sklizeň uskutečnila 
již v první polovině června, druhá pak v polovině listopadu. Ročně 
se ze skleníků sklidilo přibližně 50–60 metrických centů hroznů. 
Franz Schwarzmann se zasloužil také o  založení mateční vinice 
amerických odrůd a po výskytu révokazu zavedl štěpování pod-
nožové révy zazelena a další inovativní postupy, které byly před-
mětem mnoha odborných článků té doby. 

Z  uvedeného je patrné, že po  smrti 
hraběte Viléma Otty život na  bzeneckém 
panství neustal, jak bývá někdy mylně uvá-
děno, ale naopak se panství dále rozvíjelo 
a představovalo pro rod hrabat z Reichen-
bachu a Lesonic významný zdroj příjmů.

Postupně se však charakter bzenecké-
ho zámku měnil. Z  původně plánovaného 
rezidenčního sídla se stával plně funkční 
hospodářský areál primárně zaměřený 
na rozvoj vinařství. Boční zámecké budovy 
byly upraveny na moderní lisovny, bednář-
ské dílny a zázemí pro výrobu sektu. Sprá-
va panství sídlila v předzámčí a kanceláře 
byly přesunuty i do přízemí hlavní budovy 
zámku. Vrchní patro zůstalo rezidenční 
a sloužilo k občasným návštěvám hraběn-
ky Amélie a  její rodiny. V  případě válečné 
nouze hraběcí rodina poskytovala volné 
prostory zámku k léčení raněných vojáků.

Kromě sklepů pod zámkem byly pro 
uskladnění vína využívány také rozsáhlé 

sklepy pod bývalým panským pivovarem (dnešní sokolovna), je-
hož budova byla pronajímána jako hostinec.

Se zhoršující se mezinárodní situací před první světovou vál-
kou a  smrtí hraběnky Amélie z  Reichenbachu a  Lesonic v  roce 
1912 začalo panství pronajímat a prodávat vinice. Postupně byla 
zastavena i výroba sektu a zbývající zásoby byly odprodány.

Dcera hraběte Viléma Otty, Pavlína, provdaná za prince Alfré-
da z  Löwenstein-Wertheim-Freudenbergu, která po  smrti své 
matky držela panství, začala během první světové války jednat 
o  jeho odprodeji. Důvodem byly obavy z  možného poválečného 
vývoje v  tehdejším rakouském císařství, které již bylo odděleno 
hranicí od  společenství všech ostatních německých států. Jako 
příslušnice německého šlechtického rodu, jehož hlavní sídla se 
nacházela v  Hesensku, se Pavlína obávala, že by majetek mohl 
být po  válce konfiskován. Tyto obavy byly podpořeny nejistou 
mezinárodní situací a  vývojem válečných událostí. Proto bylo 
v roce 1917 celé panství prodáno hraběti Antonínu Magnisovi ze 
Strážnice. Inventář zámku nebyl součástí prodeje a byl postupně 
odvezen do  Hesenska, přičemž stěhování probíhalo až do  roku 
1918. Tím skončilo působení rodu z  Reichenbachu a  Lesonic 
ve Bzenci. Z českých a moravských držav si rod ponechal pouze 
Lesonice. Další vývoj poválečných událostí dal princezně Pavlíně 
v jejích obavách za pravdu. V roce 1919 zabrala bzenecký zámek 
československá armáda. Ale o tom si povíme zase příště…

Text: Petr Janovský, Vít Vratislavský, Libor Kuchař
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Správa bzeneckého panství. Snímek pochází z  doby před rokem 1900. Sedící muž uprostřed je ředitel 
velkostatku František Schwarzmann. Schwarzmann se významně podílel na  rozvoji hraběcího vinařství 
ve Bzenci, které posléze získalo řadu ocenění napříč celou tehdejší Evropou (zdroj: Expozice města Bzence).


